
 

متفكران جامعه در حلِ 
چالش هاى اجتماعى كم كارى مى كنند

 معارف  رحيم پورازغدى معتقد است مغزهاى متفكر جامعه يعنى دانشگاهيان و حوزويان در رحيم پور ازغدى در مراسم رونمايى از 7 جلد كتاب با موضوع «جنگ جهانى جمعيت»:
حل چالش هاى اجتماعى كم كارى مى كنند. وى در نشست تخصصى و مراسم رونمايى از هفت 
جلــد كتاب با موضوع «جنگ جهانى جمعيت» با انتقاد از عملكرد نهادهاى حكومتى در رفع 

 ............ صفحه 11معضلات جامعه گفت: در خيلى از مسائل حساس كشور اعِمال...

توكل و توسل در 
نزديك ترين واحد همودياليز به حرم

توجيه المسائل
سلبريتى ها!

امام عسكرى
بنيان گذار تمدن مهدوى است

3 9 11
گزارشى به بهانه روز حمايت از بيماران كليوى ماجراى اظهارنظرهاى شاذ فقهى بازيگران سينما! مدير گروه تاريخ مركز مطالعات حوزه علميه قم:
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 ............ صفحه 4

 پس از جنگ 2 روزه، وزير جنگ متجاوز استعفا داد؛ فلسطينى ها جشن پيروزى گرفتند 

زلزله موشك هاى مقاومت در كابينه رژيم صهيونيستى

هزينه هاى پرسنلى، تأمين 
ارز و قطعات روى دوش 

خودروسازان سنگينى مى كند

خودروهاى 
داخلى در 

انتظار گرانى
70 درصدى

 جهان  آويگدور ليبرمن، وزير جنگ رژيم صهيونيســتى از ســمت خود استعفا كرد. 
ليبرمن كه حالا بايد او را وزير جنگ ســابق رژيم صهيونيستى بخوانيم در اظهاراتى با 
اشاره به مخالفتش با آتش بس در غزه گفت كه پذيرش اين آتش بس تسليم شدن در 
برابر تروريسم بود و يك ضربه وحشتناك به امنيت رژيم اشغالگر است. خبرگزارى رويترز 
كه يكى از نخستين رسانه هايى بود كه خبر استعفاى ليبرمن را اعلام كرد، بعد با اصلاح 
خبر خود، تأكيد كرد كه او هنوز استعفا نداده است. اين در حالى است كه اسكاى نيوز 
سرانجام با تأييد خبر اســتعفاى ليبرمن، گزارش كرد اين امر احتمالاً موجب برگزارى 

انتخابات زودهنگام خواهد شد...

annotation@qudsonline.ir

يـــادداشــت  روز
دكترمحمد صادق كوشكى

رهبر معظم انقلاب در ديدار مدال آوران و قهرمانان كاروان ورزشى جمهورى اسلامى 
در بازى هاى پاراآسيايى جاكارتا 2018 تأكيد كردند: «پرچمدارى كاروان ورزشى ايران 
به وسيله  يك بانوى داراى حجاب چادر و يا اقامه  نماز جماعت و حضور در نماز جمعه 

«قدرت نمايى فرهنگى» و به معناى ايستادن...

ورزش قهرمانى
ويترين سرمايه هاى فرهنگى

 ............ صفحه 2
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بعد از 6 ماه، هيچ كشورى 
ميزبان تبادل مالى نمى شود 

پايان چشم انتظارى 
واهى به پاى اروپا

سحرگاه ديروز

سلطان سكه 
و همدستش
اعدام شدند

 ............ صفحه 7 ............ صفحه 2

فرمانده هوافضاى سپاه اعلام كرد

هلاكت مأموران 
سعودى و 

صهيونيستى 
در حمله موشكى 

اخير سپاه
 ............ صفحه 2

از ظرفيت هاى ملى درست استفاده شود
مشكلات اقتصادى حل مى شود

 ............ صفحه 2

متفكران جامعه در حلِ 
چالش هاى اجتماعى كم كارى مى كنند

رحيم پور ازغدى در مراسم رونمايى از 

فرارسيدن سالروز شهادت امام حسن عسكرى را به عموم مسلمانان تسليت مى گوييم

امام حسن 
 : عسكرى
تمام پليدي ها 

در خانه اي قرار 
داده شده و كليد 

آن دروغگويي 
است.

بحار الانوار
 ج78، ص377

رهبر انقلاب در ديدار مدال آوران پاراآسيايى:
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اخبار روزنامـه صبـح ايـران

راهبرد آمريكا براى مقابله با جبهه مقاومت    تسنيم: مشاور امور بين الملل رهبر انقلاب، گفت: سياست ها و ديدگاه هاى آمريكا در برابر جريان بزرگ مقاومت، نهادينه سازى گفتمان سازش بوده تا بتواند 
به گونه اى مسير رو به رشد جريان مقاومت اسلامى در منطقه را مهار و امنيت رژيم صهيونيستى را با راه اندازى جنگ هاى نيابتى و تبديل مواجهه اسلامى صهيونيستى به نزاع اسلامى اسلامى، بيش از پيش تأمين 

كند. . على اكبر ولايتى در نشست هم انديشى اتحاديه هاى نويسندگان و ناشران حامى مقاومت فلسطين، اين سخنان را بيان كرد.

a k h b a r @ q u d s o n l i n e . i r

 اخبار  رهبر معظم انقلاب فرمودند: يكى 
از مشكلات بزرگ كشور در شرايط كنونى، 
اســتفاده نكردن از ظرفيت هاى فراوان ملى 
است كه اگر از اين ظرفيت ها استفاده شود، 
بسيارى از مشــكلات كنونى اقتصادى حل 

خواهد شد.
به گزارش پايگاه اطلاع رســانى دفتر مقام 
معظم رهبرى، حضــرت آيت االله خامنه اى 
ديــروز در ديــدار مــدال آوران و قهرمانان 
كاروان ورزشــى جمهورى اسلامى ايران در 
بازى هاى پاراآسيايى جاكارتا 2018، با تجليل 
از افتخارآفرينى قهرمانان جانباز و معلول، اين 
قهرمانى را نشــان دهنده عزم راسخ و به كار 
انداختن ظرفيت هاى پنهان دانستند و خطاب 
به آنان گفتند: كار با ارزش شما اين بود كه 
نشان داديد اگر ظرفيت هاى مغفول در وجود 
انسان و يا در كشور به كار انداخته شود، قطعاً 
پيشرفت  ســاز  زمينه 
و موفقيت هــاى بزرگ 

خواهد بود.
با  انقلاب اسلامى  رهبر 
تأكيد بــر اينكه كاروان 
و  جانبــازان  ورزشــى 
معلــولان در بازى هاى 
ايران  ملت  پاراآسيايى، 
را روسفيد كرد، افزودند: 
براى  قهرمانى»  «ورزش 
ارزش  يك  كشورى  هر 
به گونه اى  است،   افزوده 
كه برخى كشورها براى 
كسب عناوين قهرمانى، 
حتــى با وجود شــعار 
غيرسياســى بودن ورزش، مسائل سياسى 
را در چارچوب فضاى مربوط به ورزش هاى 
قهرمانى قرار مى دهند و در ورزش قهرمانى 

نيز كسب مقام به وسيله افراد جانباز يا معلول، 
بيانگر يك ارزش و عزم راسخِ مضاعف است.

 قدردانى از اقدام مدال آوران
حضرت آيت االله خامنه اى با قدردانى از اقدام 
مدال آوران بازى هاى پاراآســيايى در شكر 
اين نعمت و لطف الهى، خاطرنشان كردند: 
مشكل اصلى انسان هاى طغيانگر، غافل شدن 
از خدا است و اينكه قهرمانان كاروان ايران بعد 
از كسب مدال، براى شكرگزارى اين افتخار، 
دست به آسمان بلند و يا سجده مى كردند، 
اقدام ارزشــمندى بود كه قطعاً زمينه ســاز 

موفقيت هاى بيشتر خواهد شد.
ايشــان، اعتماد به نفس ورزشــكارانِ جانباز 
و معلــول بويژه بانوان ورزشــكار را در دفاع 
از ارزش هــاى دينى و ملى خــود، اقدامى 
بسيار برجسته و ستودنى خواندند و گفتند: 
پرچمدارى كاروان ورزشــى ايران به وسيله 
يك بانوى داراى حجاب چادر و يا اقامه نماز 
جماعــت و حضور در نماز جمعه، به معناى 
ايستادن يك تنه در مقابل تهاجم بى بندوبارى 

و ولنگارى روزافــزون دنيا و كم نياوردن در 
مقابل اين هجوم است.

رهبر انقلاب اســلامى افزودند: در شرايطى 
كه برخى در ميادين جهانى توانايى مقاومت 
در مقابل هجوم توقعات بى پايان جبهه كفر 
و استكبار را ندارند و عقب نشينى مى كنند، 
شما ايستادگى و با «قدرت نمايى فرهنگى» 
از حجاب و عفاف و لباس ملى و دينى خود 
دفاع كرديد كه من به همين دليل صميمانه 
و عميقاً از اعضاى كاروان ورزشى جمهورى 

اسلامى ايران تشكر مى كنم.

 جنگ اراده ها در جهان
حضرت آيــت االله خامنه اى جنگ كنونى در 
دنيــا را «جنگ اراده ها» دانســتند و تأكيد 
كردند: شــما با حركت ارزشمند خود نشان 
داديد كه از اقتدار و استقلال فرهنگى و اراده 

قوى برخوردار هستيد.
ايشان، يكى از نكات درس آموز در قهرمانى 
ورزشــكاران جانباز و معلول را به كارگيرى 
ظرفيت هاى پنهان در وجود انسان برشمردند 

و تأكيــد كردند: يكى از مشــكلات بزرگ 
كشــور در شرايط كنونى، استفاده نكردن از 
ظرفيت هاى فراوان ملى همچون ظرفيت هاى 
جغرافيايى، فرهنگى، انسانى، منابع زيرزمينى، 

تجارى و رفت و آمدهاى بين المللى است.
رهبر انقلاب اسلامى خاطرنشان كردند: اگر از 
اين ظرفيت ها به درستى استفاده شود، قطعاً 
بسيارى از مشكلات كنونى اقتصاد كشور حل 
خواهد شد. حضرت آيت االله خامنه اى افزودند: 
همه ما بويژه  جوانان بايد از قهرمانى جانبازان 
و معلــولان، درس بگيريم و از ظرفيت هاى 
پنهان خود اســتفاده كنيم تــا بتوانيم به 
پيشرفت و سعادت دنيا و آخرت دست بيابيم.
ايشان، كسب 6 مدال در رشته شنا به وسيله 
يكى از ورزشــكاران معلول را الهام بخش و 
نمونه بارز به كار انداختن ظرفيت هاى درونى 
دانســتند. رهبر انقلاب اسلامى همچنين 
با تشــكر از صرفه جويى هاى انجام شده در 
كاروان ورزشــى جانبازان و معلولان، ورزش 
قهرمانــى را همچون يك قله و انگيزه بخش 
براى ترويج ورزش در عموم مردم دانســتند 
و گفتند: انگيزه اى كه ورزشــكاران جانباز و 
معلول به جامعه مى دهند، دو برابر بيشتر از 

ساير قهرمانان ورزشى است.
حضرت آيت االله خامنه اى در پايان با اشــاره 
به سخنان و درخواست هاى قهرمانان، از وزير 
ورزش و جوانان خواستند اين مطالبات را با 
جديت در دولت پيگيرى كند و به سرانجام 

برساند.
در اين ديدار، آقاى مهــدى عليزاده جانباز 
و آزاده دوران دفــاع مقــدس و دارنده مدال 
طلاى بازى هاى پاراآســيايى و خانم ها ساره 
جوانمردى، الناز دارابيان و عشرت كردستانى 
از مدال آوران بازى هاى پاراآسيايى جاكارتا به 

بيان نكاتى پرداختند.

رهبر انقلاب در ديدار مدال آوران پاراآسيايى:

از ظرفيت هاى ملى درست استفاده شود مشكلات اقتصادى حل مى شود

 چرا سايپا قرارداد سفت و محكمى با رنو فرانسه نمى بندد تا نتوانند از زير بار آن 
شانه خالى كنند! دو بار است كه رنو دارد خلف وعده مى كند! اين گونه مسئولان 
را بايد بكشانند به ميز محاكمه تا دست ما را زير سنگ نوكران آمريكا قرار ندهند. 

9150009636
 نابود كردن مســكن مهر، سقوط چند هواپيما، آتش گرفتن سانچى و خروج 

چند قطار گوشه كوچكى از افتخارات آخوندى است! 9360006158
 آقاى روحانى! همه چيز را نمى شود كتمان كرد، مشكلات هست ولى شما به 
عنوان مسئول چه كارى براى حل آن ها انجام داده ايد؟ چرا با فرافكنى سعى داريد 

مشكلات را بر گردن ديگران بيندازيد؟ 9150001914
 بســيارى از مسئولان كشور دغدغه واقعى براى حل مشكلات مردم نداشته و 
براى رفع تكليف فقط دروغ تحويل مردم مى دهند. خجالت بكشيد، با اين گرانى ها 

داريد با زندگى مردم بازى مى كنيد. 9150001805
 اين گرانى، شــكاف طبقاتى، احتكار، رانت، رشــوه خــوارى و اختلاس هاى 
ميلياردى مانند لكه ننگى بر پيشانى دولتمردان، نمايندگان و نهادهاى نظارتى 
بى كفايت مان در تاريخ ثبت خواهد شد. اگر جلوى مهره هاى آمريكا گرفته شود 

بسيارى از مشكلات به خودى خود حل خواهد شد. 9150000210
 اين گرانى افســار گســيخته كى قرار است تمام شود؟ چرا هيچ كس به فكر 
نيســت؟ دولت كه با تغيير نرخ دلار تمام قرض هايــش را داد پس گرانى 300 
درصدى چه معنايى دارد؟ تحريم هم بهانه خوبى نيست؛ زيرا برخى كشورهاى 
ديگر هم تحريم هســتند اما چرا بايد ارزش پول ما از ســوريه هم بدتر باشد؟ 

9330004252
 نمايندگان محترم مجلس اگر به گفتار و رفتارهاى آقاى ظريف در 6 ســال 
سكاندارى در وزارت خارجه توجه كنند، طبعاً پرونده اى قطورتر از اظهارات اخير 
ايشان راه مى توانند بيابند كه هم در بعد امنيت و هم در بعد منافع ملى اقداماتى 
دون شأن وزير خارجه جمهورى اسلامى انجام داده است. اميدواريم اين دمل در 

بدنه دولت هرچه زودتر كنده شود. 9110006339
 اين درست نيست كه بيمه تكميلى بازنشسته اى كه براى امرار معاش خانواده 
توانايى مالى ندارد و تنها دلخوشــى او اين اســت كه هزينه درمانش از ســوى 
دولت تقبل مى شود، چون ديوارى كوتاه تر از او پيدا نمى شود را قطع كنند. لابد 

مى خواهند به دزدان ميلياردى رسيدگى بيشترى كنند؟ 9100002045

ورزش قهرمانى
ويترين سرمايه هاى فرهنگى

رهبر معظــم انقــلاب در ديدار مــدال آوران و 
قهرمانان كاروان ورزشــى جمهورى اسلامى در 
بازى هاى پاراآسيايى جاكارتا 2018 تأكيد كردند: 
«پرچمدارى كاروان ورزشى ايران به وسيله  يك 
بانوى داراى حجاب چادر و يا اقامه  نماز جماعت 
و حضور در نماز جمعه «قدرت نمايى فرهنگى» 
و به معناى ايســتادن يك  تنه در مقابل تهاجم 
بى بندوبــارى و ولنــگارى روزافــزون دنيا و كم 

نياوردن در مقابل اين هجوم است.»
بايد توجه داشت امروزه ورزش قهرمانى، حتى با 
وجود شعار غيرسياسى بودن، به ويترينى براى 
تبليغ و عرضه داشته هاى فرهنگى و سياسى يك 
ملت تبديل شده و بسيارى از كشورها در تلاش 
هستند از اين طريق داشته هايشان را به جهانيان 
عرضه كنند. اين كار مســبوق به ســابقه بوده و 
جالب آن است كه بسيارى از ورزشكاران صلح يا 
جنگ طلب در اروپا تلاش كرده اند از اين طريق 
پيام هاى مدنظر خود را به مردم برسانند و اين در 
حالى است كه اين مسئله در زمينه ورزشكاران 

ايرانى كمتر ديده شده است.
به طور نمونه، جوانان ورزشكار ما اگر در صحنه هاى 
جهانى هنگام اهداى مدال يك چفيه را به گردن 
بيندازند، يك پيام مهم به دنيا مخابره كرده و آن 
حمايت از مردم مظلوم فلسطين است. از سوى 
ديگر، مردم فلسطين هم با ديدن اين صحنه به 
وجد آمده و احساس خواهند كرد كسانى هستند 
در دنيا كه از آن ها در مقابل ظلم استكبار حمايت 
مى كنند. اين حركت با آنكه هزينه چندانى ندارد، 
اما پيام هاى زيادى را به دنيا مخابره خواهد كرد. 
اين نمونه اى ســاده بود؛ حــال فرض كنيد اين 
مسئله در موضوع چادر كه به عنوان نماد دينى 
و نماد احترام به عفاف و حجاب و احترام به زنان 
تلقى مى شود، اتفاق بيفتد. اگر دختران ورزشكار 
ما هنگام اهداى مدال با چادر روى سكو بروند، آن 
گاه ميليون ها فردى كه اين حركت را مى بينند از 
خود خواهند پرسيد چرا زن ايرانى برهنه نيست؟ 
چرا زن ايرانى خودنمايى نمى كند؟ و اين حركت 
كوچك بهترين تبليغ براى مقوله حجاب و عفاف 

كه از تأكيدات دين ما مى باشد، خواهد بود.
به عبارت ساده بايد گفت امروز ورزش قهرمانى 
نمايشگاهى است كه در آن با رفتارهاى نمادين 
مى توان اعتقادات و باورهاى را در يك زمان كوتاه 
به ميليون ها فرد منتقل كرد و اين كارى است كه 
شــايد با ساعت ها سخن گفتن و كارهاى عملى 

ديگر نتوان انجام داد.

فرمانده هوافضاى سپاه اعلام كرد
هلاكت مأموران 

سعودى و صهيونيستى 
در حمله موشكى اخير سپاه

ســپاه نيوز: فرمانده نيروى هوافضاى ســپاه 
پاسداران گفت: در عمليات حمله به قلعه محل 
حضور تروريســت هاى دموكرات ، دو اتاق محل 
جلســه آن هــا را هدف گرفتيم، در آن جلســه 
نمايندگان سعودى و رژيم صهيونيستى نيز حضور 

داشتند كه به درك واصل شدند.
سردار اميرعلى حاجى زاده صبح ديروز در اجلاسيه 
دانشجويى كنگره ملى 3000 شهيد استان قزوين 
با تأكيد بر قدرت نظامى ايران، گفت: در حوزه هاى 
نظامى قدرت اول نظامى و در برخى حوزه ها نيز 
جزو كشــورهاى برتر دنيا هستيم كه ديگران با 
فاصله زيادى بعد از ما قرار دارند. امروز ما سبدى 
از پيشرفت هاى موشكى را داريم. اين موشك ها ما 
در سه سطح كوتاه، ميان و بلندبرد با انواع سوخت 
جامد و مايع در انواع بالســتيك، زمين به زمين 
و... در مقيــاس انبوه وجود دارند و اين ها حاصل 
ايســتادگى جوانان انقلاب اســت و باعث شده 
امروز به يك قدرت تبديل شويم. وى با اشاره به 
رزمايش اخير مشترك سپاه و ارتش، اظهارداشت: 
به فرماندهى معظــم كل قوا گزارش داديم همه 
رادارها و ســامانه هاى كنترل فرماندهى و همه 
سامانه هاى موشكى ايرانى بوده و همه اهداف مورد  
نظر با سامانه هاى داخلى مورد هدف قرار گرفته 
است. سردار حاجى زاده با بيان اينكه عربستان با 
صرف ميلياردها دلار بعد از آمريكا و چين سومين 
بودجــه نظامى جهان را دارد، گفت: آيا اين براى 
سعودى ها قدرت ايجاد كرده است؟ آيا آمريكا به 
سعودى ها نگفت «اگر از شما حمايت نكنيم ايران 
در سه هفته شما را شكست مى دهد». وى ادامه 
داد: ما امروز در مقابل چشمان آن ها و متحدانش 
عمليات انجام مى دهيم. به جاى فرستادن جنگنده 
به محل عمليات، تنها با شليك موشك، از فاصله 
700 كيلومترى اتاق جلسات فرماندهان داعش 
را با دقت هدف مى گيريم، اما باز هم دشمنان با 
وقاحت ايجاد ترديد مى كنند. در عمليات ديگرى 
در قلعه محل حضور تروريســت هاى دموكرات ، 
دواتاق محل جلسه آن ها را هدف مى گيريم كه در 
آن جلسه نمايندگان سعودى و رژيم صهيونيستى 
نيز حضور داشتند و به درك واصل شدند. همه 
اين ها اشــراف كامل اطلاعاتــى و اوج قدرت و 

توانمندى نظامى ما را نشان مى دهد.

خبر

annota�on@qudsonline.ir

يادداشت روز

محمد صادق كوشكى

صداى مردم   

خبــــــر

رئيس جمهور در جلسه هيئت دولت:
مردم با صداى رسا، گله  و نقدشان را بايد بگويند

پايــگاه اطلاع رســانى رياســت 
جمهورى: رئيس جمهور در جلسه هيئت 
دولت با بيان اينكه كاخ نشينان كاخ سفيد 
با تحريم ها، فشــارها و شــرايطى كه در 
سيستم تبليغاتى براى نااميد كردن مردم 
به وجود آورده بودند، براساس افكار واهى 
خود بر اين تصور بودند روز 13 آبان روزى 
است كه پايان نظام جمهورى اسلامى ايران را كليد مى زنند، گفت: آمريكايى ها به 
طور حتم در اين مسير شكست مى خورند؛ زيرا راهى كه انتخاب كرده اند غلط و 

اشتباه است و خودشان را بيشتر در جهان رسوا مى كنند.
حسن روحانى خاطرنشان كرد: ممكن است مردم از مسئولان گله اى داشته 
باشــند، اشــكالى ندارد؛ با صداى رسا، گله  و نقدشــان را بايد بگويند؛ بايد 
همديگــر را يارى و كمك كنيم؛ اما اينكه در برابر يك زورگو در دنيا محكم 
و قاطع مى ايســتند و نشان مى دهند كه تحت تأثير تبليغات غلط آن ها قرار 
نمى گيرند، يك موفقيت و پيروزى بزرگ اســت و بايد به اين ملت رشــيد، 
فهيم، شــجاع و ملتى كه آگاه به زمان است، تبريك گفت. وى اظهارداشت: 
اكنــون بالاتر از همه آمريكايى ها فهميدند كه ما نفت مان را مى فروشــيم و 
علامت بزرگ آن را در داخل كشــور وزارت نفت داد و به مقامات واشنگتن 
فهماند نفت مان را مى فروشــيم و آن ها هر كارى هــم بكنند، آن قدر راه و 
مســير براى فروش نفت داريم كه تحريم آن ها بى اثر است. اين كارى بسيار 

ارزشمند بود كه انجام گرفت.

مسعود نيلى رفت، على طيب نيا آمد
ايرنا: با پيشنهاد رئيس كل بانك مركزى، على طيب نيا، وزير پيشين امور اقتصادى 

و دارايى، عضو شوراى پول و اعتبار شد.
بنا بر پيشــنهاد رئيس كل بانك مركزى و تأييد رئيس جمهور، على طيب نيا به 
عضويت شــوراى پول و اعتبار درآمد. پيش از اين، مسعود نيلى اين سمت را بر 

عهده داشت كه به تازگى استعفا داده است. 

سحرگاه ديروز
سلطان سكه و همدستش اعدام شدند

ميزان: ســحرگاه ديروز چهارشنبه حكم 
وحيــد مظلوميــن (معروف به ســلطان 
سكه) فرزند حبيب االله و محمد اسماعيل 
قاسمى فرزند غلامعلى كه به جرم افساد 
فى الارض از طريق تشــكيل شبكه فساد 
اخلال در نظــام اقتصادى و ارزى و پولى 
كشــور با انجــام معامــلات غيرقانونى و 
غيرمجاز و قاچاق عمده و كلان ارز و ســكه به اعدام محكوم شده  بودند، به اجرا 

گذاشته شد.
در ايــن پرونــده بر اســاس گزارش بهمن ســال 96 بانك مركزى و ســپس با 
گزارش هــاى وزارت اطلاعات و نيروى انتظامى، تعدادى از عوامل مهم و مؤثر در 
اخلال ارزى و تلاطم بازار، از جمله دو مجرم فوق شناســايى و دستگير شدند و 
اگرچه متأســفانه از زمان اعلام بانك مركزى و دستگيرى فرزند وحيد مظلومين 
به نام محمدرضا مظلومين اعضاى شــبكه موفق شــده بودند بخشى از اسناد و 
مدارك جرم را معدوم يا مخفى نمايند، اما با تحقيقات ميدانى و تحقيق از جمعى 
از متهمين دستگير شده مشخص شد شبكه وحيد مظلومين از مؤثرترين فعالان 
غير مجاز بازار ارز و سكه بوده و با استفاده از حساب هاى بانكى ديگران از چندين 
ســال قبل تا زمان دستگيرى فعاليت گســترده غير مجاز و در مدت زمانى فقط 
گردش حساب دو تن از اقوام و كارمندان نامبرده مبلغ 8/219/961/881/485 و 
3/250/551/447/278 ريال بوده و حســب اسناد و مدارك و تحقيقات به عمل 
آمده از حســاب بيــش از 40 نفر با تبانى با بعضــى از كارمندان بانك در جهت 

پوشش فعاليت غير مجاز ارزى و سكه استفاده كرده اند.
مظلومين با اينكه مجوز خريد و فروش سكه و ارز را نداشته است با ايجاد يك باند 
سازمان يافته بزرگ ترين شبكه اخلال ارزى و خريد و فروش بدون مجوز سكه را 
تشكيل داده و محمد اسماعيل قاسمى معروف به محمد سالم نيز يكى از اعضاى 
اين شــبكه بوده است و تراكنش مالى شخص اســماعيل قاسمى در اين شبكه 

4834 ميليارد تومان بوده است.
وحيد مظلومين در اين شــبكه غير مجاز حتى ملاحظه زنان مســن در فاميل 
را نكرده و از حســاب پيرزن 71 ســاله مبلغ 3500 ميليارد ريال سوءاســتفاده 
كرده است. در ادامه تحقيقات مشخص شد در شبكه وحيد مظلومين 170 هزار 
تراكنش مالى در قالب 290 فقره حســاب به مبلغ 14 هزار ميليارد تومان بوده 

است.
به گزارش پايگاه اطلاع رسانى دادسراى عمومى و انقلاب تهران، «از جمله ويژگى 
فعاليت مجرمانه اين گروه رد و بدل كردن غير واقعى و صرفاً شفاهى قيمت ارز و 
سكه بوده است كه نقش بسزايى در افزايش قيمت داشته است، شبكه مظلومين 
بــا خريد و فروش عمــده و كلان كاغذى و معاملات فردايى بازار ارز و ســكه را 
ملتهب كرده و از اقدامات غير مجاز ديگر اين شبكه خروج منابع مالى به صورت 
غيرقانونى از كشــور بوده است. مظلومين هنگام دستگيرى به مأموران مى گويد: 
«برويد و به خود افتخار كنيد كه مرا دســتگير كرده ايد.» و «برويد و با افتخار به 
ديگران بگوييد كه توانســته ايد سلطان ســكه را بگيريد». وى كه 56 سال سن 
داشــت، نخستين بار در سال 1371، بازداشــت شد و سپس در سال 91 حدود 

هفت ماه در بازداشت بسر برده است.
در ايــن پرونده پــس از اتمام تحقيقات و صدور قرار مجرميت و كيفرخواســت 
به اســتناد مــواد قانونى از جمله مواد 1 و 2 قانون مجــازات اخلالگران در نظام 
اقتصادى كشور پرونده به شعبه دوم دادگاه ويژه ارسال و با تعيين وقت و با حضور 
وكلا، متهمين و نماينده دادســتان رسيدگى و در دادنامه مورخ 97/7/4 اعضاى 

دستگيره شده  شبكه وحيد مظلومين محكوم شدند.

است كه پايان نظام جمهورى اسلامى ايران را كليد مى زنند، گفت: آمريكايى ها به 

غيرمجاز و قاچاق عمده و كلان ارز و ســكه به اعدام محكوم شده  بودند، به اجرا 

شماره پيامك: 30004567

 انتخاب 10 استاندار ديگر ماند

4 استاندار اصلاح طلب از دولت رأى اعتماد گرفتند

گزارش خبرى

 سياست / آرش خليل خانه  چهار تن از استانداران پيشنهادى 
وزير كشــور در جلســه ديروز دولت، از هيئت وزيران رأى اعتماد 
گرفتند. به گزارش خبرنگار حوزه دولت روزنامه قدس در جلســه 
ديروز هيئت دولت اســتانداران جديد كرمــان، همدان، زنجان و 
سيستان وبلوچســتان معرفى شدند. بنابراين گزارش، سيدسعيد 
شــاهرخى به عنوان استاندار همدان، محمدجواد فدايى به عنوان 
استاندار كرمان، فتح االله حقيقى به عنوان استاندار زنجان و احمدعلى 
موهبتى به عنوان استاندار سيستان و بلوچستان از هيئت وزيران 
رأى اعتمــاد گرفتند. در مجموع 14 اســتاندار در دولت دوازدهم 
مشمول قانون منع به كارگيرى بازنشستگان هستند و از روز شنبه 
ادامه كار و هر گونه پرداختى تحت عنوان حقوق و دستمزد به آن ها 

خلاف قانون و جرم خواهد بود. 

 فرصت طلبى اصلاح طلبان
احزاب و جريان هاى اصلاح طلب طيف راديكال كه در يك ســال 
اخير بر اثر اتفاقات مختلفى از جمله تركيب انتخابى روحانى براى 
كابينه و ناكامى آن ها در گرفتن سهم بيشتر در تركيب وزيران دولت 
دوازدهم و البته رويكردهاى انتخاباتى به دوره بعد و زمينه سازى 
براى آن، در زمره منتقدان رئيس جمهور و دولت او قرار گرفته اند اما 
از اين فرصت براى زير فشار گذاشتن روحانى و رحمانى فضلى وزير 
كشور به منظور تحميل گزينه هاى نزديك به خود در استاندارى ها 
استفاده كرده و يك عمليات روانى و جنگ رسانه اى را با محوريت 

تخريب رحمانى فضلى به راه انداختند.
از اين مسير آن ها به زعم خود هم به دنبال ضربه زدن به وزير كشور 
كه گرايش سياسى اش با اصلاح طلبان فاصله دارد، بوده و هم اميد 
داشتند استانداران جديد با فشار آن ها از طيف نزديك به خودشان 
برگزيده شــود. در روزهاى گذشته بر مبناى فهرست گزينه هاى 
پيشنهادى وزارت كشور براى جايگزينى استانداران و وجود معدود 
اسامى چهره هاى اصولگرا در ميان آن ها، رحمانى فضلى در كانون 
حملات سياسى و عمليات تبليغاتى رسانه هاى جناح اصلاحات قرار 
گرفت.با همين رويكرد، روزنامه آرمان در گزارشى با اين تيتر كه هر 

دو طيف اصلاح طلب و اصولگرا از رحمانى فضلى ناراضى هستند، 
قضاوت خود را به عنوان نقد اصولگرايان به وزير كشــور گذاشت، 
اما در عمل در گفت و گو با چهره هاى شــناخته شده اصلاح طلب 
همچون مهدى آيتى مدعى اجراى پروژه پاكســازى مديريتى در 
وزارت كشــور به نفع اصولگرايان شد. پايگاه خبرى انتخاب، حتى 
فراتر از اين ادعا رفته و در گزارشــى بــا اين گزاره كه: «آيا اعتدال 
به آن معناســت كه به اصلاح طلب و اصولگرا پشت كرده و تفكر 
احمدى نژادى دنبال شود؟ نوشت: اگر مجموعه وزارت كشور دنبال 
پياده  كردن وعده  هاى رئيس جمهور اســت بايد تغييرى جدى در 
تركيب استانداران به  وجود بياورد، اما تركيب كابينه به تنهايى بيانگر 
اين است كه رئيس جمهور وعده هاى انتخاباتى خود را تا حدودى 

كنار گذاشته، چه رسد به انتخاب استانداران».

 اختلاف ژنرال ها
پايگاه خبرى رويداد 24 اما از روى ديگر رقابت و جنگ قدرت بر سر 
14 كرسى استاندارى خالى شده سخن به ميان آورده و از اختلاف 
محمود واعظى رئيس دفتر روحانى و چهره با نفوذ و قدرتمند كابينه 
با اســحاق جهانگيرى، نوشت. اين رسانه نوشت: روز يكشنبه اين 
هفته قرار بود اســتانداران انتخاب شوند و اين كار به دلايلى مبهم 
و نامعلوم كه معمولاً هم هيچ گاه اعلام نمى شــود، به تعويق افتاد. 
برخى منابع آگاه در دولت گفته اند دليل عدم انتخاب اســتانداران 

اختلافى بوده كه ميان جهانگيرى و واعظى وجود داشته است.
رويــداد 24 ادامه داد: آن گونه كه منابع آگاه خبر داده اند محمود 
واعظى تلاش مى كند به گزينه هايى مشــتركى با على لاريجانى 
برسند؛ اين در حالى است كه اسحاق جهانگيرى در پى آن است كه 

استانداران اصلاح طلب را به دولت وارد كند.

 چهارچراغ اول را اصلاح طلبان روشن كردند
با اين حال، حداقل ســوابق سياســى و اجرايى هر چهار استاندار 
منتخب دولت نشــان مى دهد بر خلاف ادعــا و اعتراض احزاب و 
چهره هاى اصلاح طلــب در روزهاى اخير كه گزينه هاى جايگزين 

وزارت كشور در استاندارى ها را چهره هاى متعلق به جريان رقيب 
و منتقد دولت و نزديك به اصولگرايان عنوان كرده اند، اين افراد از 
ميــان چهره هاى اصلاح طلب، اما از طيف نزديك به دولت و حتى 
مى توان گفت نزديك به حزب اعتدال و توســعه برگزيده شده اند 
كه نشــان از آن دارد كه در صورت واقعــى بودن رقابت واعظى و 

جهانگيرى، پيروز واعظى بوده است. 
ديروز «محمدجواد فدايى» استاندار جديد كرمان در حاشيه جلسه 
هيئت دولت در واكنش به اين رويكرد رسانه هاى اصلاح طلب تأكيد 
كرد از جمله كسانى است كه كاملاً با خواسته هاى دولت هماهنگ 
است.  «احمد على موهبتى» استاندار جديد سيستان و بلوچستان 
هم كه تا پيش از اين فرماندارى مشــهد را بر عهده داشــته و از 
نيروهاى نزديك به دولت و اعتداليون به شمار مى رود هم با تأكيد 
بر اينكه سابقه فعاليت هاى سياسى و اجرايى او در مجموعه وزارت 
كشور بيانگر طيف سياسى او و نزديكى اش با دولت است، گفت كه 
در دور دوم هاشــمى رفسنجانى و دو دوره دولت اصلاحات و البته 
دولت روحانى مسئوليت هاى سياسى و اجرايى داشته و چهره اى 
نزديك به دولت اعتدال و اميد است. او بر اين موضوع تأكيد داشت 
كه در دولت احمدى نژاد به خاطر گرايش سياســى اش حوزه كار 
خود را تغيير داده اســت. «فتح االله حقيقى» هم گزينه اى است كه 
در زمان انتصابش به معاونت امنيتى قم در دهه 80 از او به عنوان 
چهره اى نام برده مى شــد كه مى تواند اصلاح طلبان اين استان را 
راضى كرده و به برخى اختلافات سياسى در داخل ساختار سياسى 

استان و استاندارى پايان دهد. 
«سيد سعيد شاهرخى» آبان 96 معاون سياسى استاندارى همدان 
شــد .  وى قبل از اين معاونت سياســى و امنيتى استاندارى هاى 
لرســتان و قزوين بود ؛ البته او در سال هاى قبل و در دوران دولت 
اصلاحات نيز در استان همدان سمت هايى داشته و مورد حمايت 

بخشى از اصلاح طلبان بوده است.

دادستان تهران:
قوانين كافى است، فقط بايد 

سراغ وحدت رويه برويم 
ايسنا: دادستان تهران با اشاره به اين مطلب 
كه قضات در جايى كــه مى بينند تخفيف 
مجــازات به فرد متهم كمك كننده اســت 
مصداقى كمــك مى كنند، گفــت: اما اين 
كمك هاى تخفيفى بستگى به نوع اتهام دارد و 
اين طور نيست بگوييم مى توان در تمام احكام 
تخفيف قايل شد. جعفرى دولت آبادى با بيان 
اينكه دادگاه هاى ما تشخيصى هستند، گفت: 
در ارائه مجازات هاى جايگزين در كشــور، از 
رويه واحدى الگوبردارى نمى شود؛ در برخى 
مكان ها موفق بوده انــد، ولى در برخى نقاط 
ديگر نيز اين اقدام موفقيت آميز نبوده است. 
وى گفت: قانون موارد را بيان كرده است، ولى 
آنچه كه بايد به آن به صورت آسيب نگاه كرد 

اين است كه رويه ها متفاوت هستند.

با  ايران  هســته اى  انجمن  رئيس  فارس: 
اشاره به بازداشت غيرقانونى استاد ايرانى در 
دانمارك، خواستار عذرخواهى رسمى دولت 
دانمارك و احضار سفير اين كشور در ايران 
شد. فريدون عباسى درباره هتك حرمت به 
دكتر جواد رحيقى؛ اســتاد تمام پژوهشگاه 
دانشــگاه بنيادى گفت: وى در بازگشت از 
سفربه اروپا و در فرودگاه كپنهاك دانمارك، 
زمانى كه همراهان آقــاى رحيقى از گيت 
مربوطه عبور مى كنند، به وى اجازه خروج را 
نمى دهند و پس از برخورد بد و تحقيرآميزى 
كه با او مى شود، وى را در زيرزمين فرودگاه 
نگه مى دارند. بهانه مأموران فرودگاه براى اين 
كار، اين بوده كه آقاى رحيقى، غيرقانونى وارد 

دانمارك شده است. 

شبكه خبر: هماهنگ كننده امور مبارزه با 
تروريســم در وزارت خارجه آمريكا اعتراف 
كرد اين كشــور به تنهايى و بدون حمايت 
متحدانش نمى تواند محاسبات ايران را عوض 

كند.
«ناثان ســلز» كه در انديشــكده «واشنگتن 
براى سياست هاى خاور نزديك» سخنرانى 
مى كرد، خواستار كمك متحدان كشورش 
براى تغيير «محاســبات ايران» شد و گفت: 
«لازم است ما كارهاى بيشترى براى تغيير 
محاســبات حكومت ايران و پايــان دادن 
حمايت آن از تروريســم انجام دهيم». وى 
تأكيد كرد: هيچ بخش اقتصاد ايران، اعم از 
بخش انرژى و هوانوردى از تحريم هاى آمريكا 

معاف نشده اند.

دفاع نيوز: فرمانده نيروى دريايى ارتش 
در حاشــيه دهميــن ســالگرد اجلاس 
فرماندهــان نيروى دريايى كشــورهاى 
حاشــيه اقيانوس هنــد و در ديــدار با 
جانشين فرماندهى نيروى دريايى ايتاليا از 
اعزام ناوگروه نداجا به اين كشور در آينده 

نزديك خبر داد.
در اين ديدار، دريادار حســين خانزادى 
با اشــاره به اعزام ناوگروهى از كشــور 
ايتاليا بــه منطقه يكم نيــروى دريايى 
ارتش مستقر در بندرعباس تأكيد كرد: 
در آينــده اى نزديك ناوگروهى از نيروى 
دريايى ارتش جمهورى اســلامى ايران 
به كشور ايتاليا جهت بازديد و تعاملات 

اعزام خواهد شد.

فريدون عباسى تشريح كرددريادار خانزادى خبر داداعتراف مقام آمريكايى:
به تنهايى نمى توانيم 

محاسبات ايران را عوض كنيم
اعزام ناوگروه نيروى دريايى 

در آينده نزديك به ايتاليا
ماجراى هتك حرمت

 استاد ايرانى در دانمارك

پرچمدارى كاروان 
ورزشى ايران 
به وسيله يك بانوى 
داراى حجاب چادر و 
يا اقامه نماز جماعت و 
حضور در نماز جمعه، 
به معناى ايستادن 
يك تنه در مقابل 
تهاجم بى بندوبارى 
و ولنگارى روزافزون 
دنياست
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روزنامـه صبـح ايـرانآستان

رشد 26 درصدى فروش انواع محصولات نان قدس رضوى  آستان: مديرعامل شركت نان قدس رضوى از رشد 26 درصدى فروش انواع محصولات اين شركت طى هفت ماه نخست سال جارى خبر داد.وى ادامه 
داد: اين شركت طى هفت ماهه نخست امسال 226 ميليون عدد انواع محصول را در 9 گروه توليد كرده است. وى ادامه داد: در اين راستا 9 درصد افزايش عددى توليد در گروه كيك هاى اسفنجى، 9 درصد رشد عددى در 
گروه اشترودل غذايى و شيرين و نيز 56 درصد افزايش در كلوچه وجود داشته است.مرواريد بيشترين ميزان درخواست مشتريان را كيك صبحانه، اشترودل هاى شيرين و اشترودل هاى غذايى، دونات و كلوچه عنوان كرد.

a s t a n @ q u d s o n l i n e . i r
نشست تخصصى «خدا محورى 

با تأكيد برآموزه هاى رضوى» برگزار شد
«خدا  تخصصى  نشســت  آستان: 
محــورى بــا تأكيد بــر آموزه هاى 
رضوى» به ميزبانى دانشــگاه اديان 
و مذاهــب قم برگزار شد.نشســت 
تخصصى خــدا محورى بــا تأكيد 
بــر آموزه هــاى رضوى بــا حضور 
احمدرضا مفتاح؛ رئيس دانشــكده 

اديان دانشــگاه اديان و مذاهب، حجت الاســلام تكيه اى؛ نماينده آستان قدس 
رضوى در شــهر قم، حجت الاسلام والمســلمين طباطبايى؛ مسئول دبيرخانه 
اجرايى همايش بين المللى امام رضا(ع) و گفت وگوى اديان، بهمن دهســتانى؛ 
مســئول كميته دبيرخانه همايش و جمعى از اصحاب رسانه برگزار شد.در اين 
نشست 10 مقاله علمى از ســوى اعضاى هيئت علمى دانشگاه اديان و مذاهب 
ارائه شد و حجت الاسلام والمسلمين سيدابوالحسن نواب؛ رياست دانشگاه اديان 
و مذاهب، حجت الاســلام والمســلمين عبدخدايى؛ دبير نشست، حجت الاسلام 
والمســلمين بى آزار شــيرازى و حجت الاسلام والمسلمين تســخيرى؛ رئيس 
مركز گفت وگوى اديان حضور داشــتند. همچنين حجت الاســلام والمسلمين 
مســجدجامعى، مشاور ارشــد رياست دانشــگاه اديان و مذاهب، آرش آبايى از 
جامعه كليميان ايران، سيدحســن اسلامى، محراب صادقى نيا و حجت الاسلام 
والمسلمين الهى منش از اعضاى هيئت علمى دانشگاه اديان و مذاهب و اسقف 
بنيامين اسقف آشورى هاى شرق ايران سخنرانى كردند.تاكنون سه پيش نشست 
از سلسله پيش نشست هاى همايش بين المللى امام رضا (ع) و گفت وگوى اديان 
برگزار شــده است. اولين پيش نشســت به ميزبانى دانشگاه دهلى هند، دومين 
پيش نشســت در كشور لبنان و سومين پيش نشســت به ميزبانى حوزه علميه 

اصفهان برگزار شده است.

همزمان با ايام سالگرد ارتحال حضرت آيت االله قاضى
همايش ملى « برترين آرزو» برگزار مى شود

آســتان: همزمان با ايام سالگرد 
االله  آيــت  حضــرت  ارتحــال 
قاضى(قدس سره شريف)، همايش 
ملــى «برتريــن آرزو» بــه همت 
مؤسســه جوانــان آســتان قدس 
برگزار خواهد شد.همزمان  رضوى 
با ايام ســالگرد ارتحــال حضرت 
آيت االله قاضى(قدس سره شريف) و 
همايش  طباطبايى،  علامه  مرحوم 
«شــناخت الگوى جــوان امروز»، 
به همت مؤسســه جوانان آستان 
قدس رضوى، برگزار مى شــود.اين 
مؤسســه در راستاي ارائه الگوهاي 
برتــر و هويــت بخش بــه جوان 

امروزي در نظر دارد همايش تخصصي تبيين الگوي هاي برتر جوان امروزي را 
با حضور نخبگان فرهنگى و رسانه اى كشور، در بزرگداشت عارف كامل آيت االله 
حاج ميرزا علي آقاي قاضي و مفسّــر، فيلســوف و عارف بزرگ شيعي؛ علامه 
طباطبايي، همزمان با سالگرد اين عزيزان (7 ربيع و 24 آبان ماه) برگزار نمايد.

از ديگر اهداف برگزارى اين همايش تبيين خط اصيل عرفان ناب شــيعي به 
عنوان گمشده تربيتى نســل امروز و تحقق مأموريت معرفت افزايي جوانان و 
اتصال ايشان به آستان ملكوتي و انسان ساز امام رئوف (ع) در نظر گرفته شده 
است.لازم به يادآورى اســت، علاوه بر همايش اصلى كه بعد ازظهر پنجشنبه 
24 آبان ماه در تالار قدس حرم مطهر رضوى برگزار مى شــود، نشســت هاى 
تخصصى با حضور شــخصيت هاى نخبگانى و رســانه اى كشور نيز امروز صبح 

برگزار خواهد شد.

خـــبر

پس از ســلام و احوالپرسى سرصحبت را با او باز 
مى كنم. محمود ســلطان زاده 57 ســاله است و 

حدود 6 سال دياليز مى كند.
مى گويد: «من بازنشســته بخش برق از سازمان 
عمران و توسعه حريم حرم هستم و 25سال كار 
كرده ام. اما حالا.... راستش را بخواهيد اصلاً دوست 
نداشتم كه يك بيمار كليوى باشم و يك روز در 
ميان دياليز شوم. اما مبتلا به ديابت شدم و در اثر 
همين بيمارى ديابت پاى چپم از زانو قطع شد.»

وقتــى از او مى پرســيم ديابتش ارثى اســت يا 
نــه؟ فقط يك جملــه مى گويد: «نوشــابه زياد 

مى خوردم!»
ادامــه مى دهد: «هفته اى ســه مرتبــه به حرم 
مى رفتم و خيلى عاشق امام رضا(ع) هستم. اكنون 
هم با همين وضعيت بدنى دوست دارم در خدمت 
زائران آقا باشم. من كه مبتلا به اين نارسايى كليه 
هستم مى فهمم يك زائر دياليزى چه مى كشد؟ 
كار بسيار خوبى انجام گرفته كه دارالشفا اقدام به 

تأسيس اين واحد كرد.»

 گفتند تا جمعه بيشتر زنده نمى مانم
واحد همودياليز (دياليز خونى) دارالشفاى امام (ع) 
در دوره مديريت جديد آستان يعنى سال 1395 
افتتاح شد و با 6 دستگاه همودياليزى كه دارد در 
حال حاضر پذيراى 12 نفر در دو شيفت صبح و 
عصر است و آن طور كه مسئول دفتر مديرعامل 
مى گويد، قرار است مسئولان بزودى شيفت شب 

مركز را هم فعال كنند.
ســلطان زاده، نفس عميقى مى كشــد و ادامه 
مى دهد: «پزشــك ها 6 ســال قبــل به علت 
شــدت بيمارى قند و نارسايى كليه اميدى به 
بهبودى و زنده ماندن من نداشــتند. در يكى 
از روزهاى دوشــنبه تابستان 1391 پزشك ها 
وقتى مى خواســتند من را مرخــص كنند به 
پسرم گفته بودند، پدرت تا جمعه بيشتر زنده 
نخواهد بود. آن موقع قند خونم حدود 600 تا 
700 و فشار خونم 28 بود. از روى صحبت هاى 
اطرافيانم فهميدم كه همسر و فرزندانم خيلى 
نگران هستند. صبح جمعه بعد از اينكه مرا به 
حمام بردند و استحمام كردم و لباس هاى تميز 
پوشيدم، از بچه ها خواســتم مرا بياورند حرم. 
با صندلى چرخدار از پاركينگ شــماره 4 وارد 

صحن انقلاب اسلامى شدم و رفتم پشت پنجره 
فولاد. آن موقع ياد صحبت هاى يكى از دوستانم 
افتــادم كه گفــت: محمود! دو حــرف «ت» 
يادت نرود. يكى «توســل» بــه ائمه اطهار(ع) 
و ديگرى«تــوكل» به خدا. بــه حضرت گفتم: 
آقاجان! من 25 ســال براى دستگاه حرم شما 
كار كردم و امــروز عاجــز و ناتوانم، خواهش 
مى كنــم مرا دريابيد. باورتان نمى شــود با ياد 
ايــن دو حرف «ت» چه آرامش عجيبى به من 
دست داد. تا آن زمان چنين تجربه اى نداشتم. 
آن موقع از روى صندلى چرخدار بلند شــدم و 

خودم با كمك ديگران به منزل برگشتم.

ســلطان زاده دربــاره اينكه چرا واحــد دياليز 
دارالشــفاى امام(ع) را براى انجام دياليز انتخاب 
كرده اســت، مى گويد: «از نظــر روحى و روانى 
خيلى برايم مهم اســت كه در جــوار حرم امام 

رضا(ع) دياليز مى شوم. »

 دياليزى ها! از سه خوراكى سفيد دورى كنيد
همه پزشــكان در واحدهاى ديگر در سطح شهر 
خوب هستند، اما من دلم با دارالشفاى امام رضا(ع) 
اســت. حالا هم كه عاجز و ناتوان هستم، دوست 
دارم در جــوار حرم آقا باشــم. از دياليز شــدن 

ناراحتم، اما راضى به رضاى خدا هستم.

او براى بقيه بيماران دياليزى يك پيام هم دارد: 
«اميد خود را از دست ندهيد. اين دياليز شدن 
شايد يك نوع امتحان الهى باشد. همه بيماران 
يادشان باشــد تا دلت نشكند و قلبت به حرم 
امام رضا (ع) متصل نشــود، فايده ندارد. شــفا 
دست خداســت و اگر صلاح بداند به مريض ها 
عطا مى كند. من خودم اين بيمارى را بهانه  اى 
براى امتحان خودم مى دانم تا مشــخص شود 
كه چقدر در برابر مشكلات صبر و تحمل دارم 
و مــن حتى پس از مــرگ و تا روز قيامت هم 
به ايــن دو حرف «ت» اعتقــاد و ايمان دارم. 
البته يادتان باشد خودتان هم به فكر باشيد. از 

كليه هايتان غافل نشويد و اين رفيق شفيق را از 
دست ندهيد و از خوردن سه خوراكى سفيد به 
شدت پرهيز كنيد: برنج، نمك، شكر. نوشابه را 
هم ترك كنيد. هرنوعى كه باشد. نوشابه من را 
به بيمارى ديابت و پوكى استخوان مبتلا كرد.»

 پذيرش 1400 بيمار در 7 ماه
در مدت هفت ماهه نخســت ســال 97 در اين 
واحد حدود 1400 بيمار دياليزى پذيرش شــده 
است. اين مركز همه روز بجز روزهاى تعطيل از 
ســاعت 7 تا 20 آماده پذيرش بيماران است. در 
اين واحد پنج نيروى پرستار هم زير نظر پزشك 
فوق تخصص نفرولوژى به بيماران خدمات رسانى 
مى كننــد. تجهيــزات لازم براى انجــام اعمال 
همودياليز از مواد باكيفيت در سطح كشور تهيه 

مى شود. 
اگرچــه واحد هاى همودياليز هميشــه پذيراى 
بيماران كليوى هســتند و سلطان زاده از پرسنل 
دارالشــفاى امام رضا (ع) راضى است، اما با بغض 
ادامه مى دهــد: «يك كليه قيمتى نــدارد. من 
حاضرم تمام زندگى را بدهم تا كليه هايم ســالم 
شود. اكنون بدن من حتى پيوند كليه را هم قبول 
نمى كند، كاش قدر كليه هايم را مى دانستم. من 
آن ها را خراب كردم و از ســلامتى محروم شدم. 
كاش در مدارس بــه دانش آموزان اهميت همه 
اعضاى بدن و بويژه كليه را بهتر و بيشــتر براى 

دانش آموزان بيان كنند.»
مكثى مى كند و روبــه حرم ادامه مى دهد: «امام 
هشــتم! به همه مريض ها عنايت كنيد تا شــفا 
بگيرند. آقاجان! من يك دياليزى هستم اما ذره اى 
از عشق و ارادتم به شما كم نمى شود. دارالشفاى 
حرم شــما را انتخاب كردم چون دوست دارم در 
جوار شــما باشــم. اصلاً به دارالشفاى شما براى 
دياليز مى آيم تا بهانه اى باشــد گنبد مطهر حرم 

شما را بهتر ببينم و زيارت كنم.»
پرستارى براى جدا كردن دستگاه از سلطان زاده 
مى آيد روى تختــش. كم كم ما هم خداحافظى 
مى كنيــم. در آخريــن لحظات يك بــار ديگر 
مى گويد: «همه چيز دست خداست و اين امكانات 
هم هميشه حاضر است، اما يادتان باشد، به فكر 
كليه هايتان باشيد. نوشابه خوردن را قطع كنيد، از 

هر نوعى كه باشد.»

گزارشى به بهانه روز حمايت از بيماران كليوى

توكل و توسل در نزديك ترين واحد همودياليز به حرم

«خدا  تخصصى  نشســت 
محــورى بــا تأكيد بــر آموزه هاى 
رضوى» به ميزبانى دانشــگاه اديان 
و مذاهــب قم برگزار شد.نشســت 
تخصصى خــدا محورى بــا تأكيد 
بــر آموزه هــاى رضوى بــا حضور 
احمدرضا مفتاح؛ رئيس دانشــكده 

اديان دانشــگاه اديان و مذاهب، حجت الاســلام تكيه اى؛ نماينده آستان قدس 

همزمان با ايام سالگرد 
االله  آيــت  حضــرت  ارتحــال 
قاضى(قدس سره شريف)، همايش 
ملــى «برتريــن آرزو» بــه همت 
مؤسســه جوانــان آســتان قدس 
برگزار خواهد شد.همزمان  رضوى 
با ايام ســالگرد ارتحــال حضرت 
آيت االله قاضى(قدس سره شريف) و 
همايش  طباطبايى،  علامه  مرحوم 
«شــناخت الگوى جــوان امروز»، 
به همت مؤسســه جوانان آستان 
قدس رضوى، برگزار مى شــود.اين 
مؤسســه در راستاي ارائه الگوهاي 
برتــر و هويــت بخش بــه جوان 
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كاشانى   مروج  محمدحسين  آستان/   
امروز مى خواهيم داستان دو كلمه را كه با حرف 
اما  تعريف كنيم،  برايتان  «ت» شروع مى شوند 
پيش از آن بايد بدانيد 23 آبان در تقويم به عنوان 
روز «حمايت از بيماران كليوى» نام گذارى شده 
است. به همين بهانه به واحد همودياليز مؤسسه 
درمانى آستان قدس رضوى در طبقه منهاى يك 

ساختمان دارالشفاى امام (ع) در ابتداى خيابان 
واحد  نزديك ترين  واحد  اين  رفته ايم.  شيرازى 
درمانى در زمينه همودياليز به حرم مطهر امام 
رضا(ع) است و زائران (داخلى و خارجى) بسيارى 
در اين واحد براى انجام دياليزپذيرش مى شوند.6 
بيمار بر روى 6 تخت واحد خوابيده  اند و به هريك 
از آنان يك دستگاه همودياليز وصل شده است. 

مى گويد:  همودياليز  واحد  پرستاران  از  يكى 
«هردفعه دياليز حدود چهار ساعت طول مى كشد 
و  مى خوابند  معمولاً  بيماران  مدت  اين  در  و 
استراحت مى كنند.»اما يكى از اين 6 بيمار فقط 
به سقف خيره شده است. گاهى به قرمزى خون 
در لوله هاى پلاستيكى نگاهى مى اندازد و دوباره به 

همان نقطه سقف چشم مى دوزد.
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اقتصاد روزنامـه صبـح ايـران

بيش از 8000 صادركننده در تجارت خارجى كشور ايفاى نقش داشته اند شاتا: معاون وزير در امور صادرات و رئيس كل سازمان توسعه تجارت اعلام كرد:در هفت ماهه سال جارى بيش از 8000 صادركننده 
در تجارت خارجى كشــور ايفاى نقش داشــته اند كه در مقايســه با دوره هفت ماهه سال گذشــته كه 7039 صادركننده بوده است نزديك به 1100 شركت بيشتر وارد صحنه صادراتى شده اند. مجتبى خسروتاج با تشريح 

دلايل سير صعودى صادرات گفت: دليل عمده اين امر مى تواند وضع تعهد ارزى براى صادرات باشد كه از شركت هاى جديدى كه تا به حال صادرات نداشته اند در امر صادرات توسط ساير صادركنندگان، استفاده مى شود.

e g h t e s a d @ q u d s o n l i n e . i r آغاز روند مجدد كاهش قيمت ارز
شعب ارزى بانك ها امروز دلار را 12 هزار 
و 383 تومــان و يورو را 13 هزار و 982 

تومان از مردم مى خرند.
بعد از شتاب ريزش قيمت ها در بازار ارز 
و افزايش مراجعه مردم به مراكز خريد و 
فــروش ارز براى فروش ارزهاى خانگى، 
بانك مركزى از بانك ها خواست نسبت 
بــه خريد ارزهاى مردمى فعال شــوند. 
برهمين اســاس شعب ارزى بانك ها هر روز بعد از دريافت نرخ از بانك مركزى، 
نسبت به خريد ارز از مردم اقدام مى كنند. دستور بانك مركزى به بانك ها بعد از 
آن صادر شد كه صرافى ها از خريد ارزهاى مردمى خوددارى و ميدان را به دلال ها 
واگذار كرده بودند. امروز بانك هاى عامل قيمت دلار را 12 هزار و 383 تومان و 5 
ريال، قيمت يورو را 13 هزار و 982 تومان و 4 ريال و قيمت پوند انگليس را 16 
هزار و 82 تومان و 4 ريال براى خريد از مردم اعلام كرده اند. گفتنى است قيمت 

خريد دلار، يورو و پوند در بانك هاى عامل نسبت به ديروز كاهش يافته است.
به گفته فعالان، عرضه ارز در بازار يكى از مهم ترين عواملى است كه موجب شده 
قيمت در مسير كاهشى قرار بگيرد. دو روز گذشته ارزش دلار در منطقه سليمانيه 

عراق و هرات افغانستان نيز كاهشى شده بود.
يكــى از عواملى كه جو هيجــان را در بازار ارز طــى 50 روز اخير كاهش داد، 
دستگيرى معامله گران و دلالان ارزى بود. در ادامه برخورد هاى انتظامى، فرمانده 
انتظامى تهران بزرگ با اعلام دستگيرى 130 نفر از دلالان ارز طى چهار روز اخير 
گفت: خريد و فروش ارز در خيابان ها و چهارراه ها جرم اســت و پليس بشدت با 

متخلفان برخورد مى كند.
سردار حسين رحيمى در حاشيه اجراى هجدهمين طرح رعد در اين باره اظهار 
كرد: طى چند روز اخير در چهار مرحله 130 نفر از دلالان ارز را دستگير كرديم 
و تقريباً همگى به زندان اعزام شــدند. وى تأكيد كرد: بانك مركزى بنر هايى را 
در نقاطى از تهران از جمله بازار، چهارراه اســتانبول و منوچهرى نصب و در آن 
تأكيد كرد كه هرگونه خريد و فروش ارز در خيابان ها ممنوع است. باز هم اعلام 
مى كنيم كه خريد و فروش ارز در خيابان ها و چهارراه ها جرم است و پليس بشدت 

با متخلفان برخورد مى كند.
ســردار رحيمى با اشاره به اينكه دستگيرى هاى اخير در حوزه ارز تثبيت خوبى 
براى بازار ارز ايجاد كرده است، گفت: برخورد با مفسدان اقتصادى توسط پليس 
در كنار دستگاه قضا با شدت دنبال مى شود. وى تأكيد كرد: پليس از صرافى هاى 
مجــاز با تمام قدرت حمايت مى كند و خريد و فروش ارز در صرافى هاى مجاز و 
بانك ها قابل قبول اســت، در غير اين صورت برخورد مى كنيم. فرمانده انتظامى 
تهران بزرگ همچنين گفت: يك باند جاعلان اســكناس و سكه اخيراً دستگير 

شدند.

پورابراهيمى مطرح كرد

جزئيات بسته پيشنهادى مجلس براى مقابله با تحريم ها
مهر: رئيس كميسيون اقتصادى مجلس 
از جلسه ويژه اين كميسيون با رئيس كل 
بانك مركزى و وزير اقتصاد براى بررســى 
راهكارهاى مقابله با تحريم هاى بانكى خبر 

داد.
محمدرضا پورابراهيمى گفت: راهكار هاى 
مقابله بــا اين تحريم ها دو محور اســت؛ 
محور اول اينكه بايد فروش نفت استمرار 
يابد. ضمن اينكه پيشنهادى كه قبلاً در مجلس براى راه اندازى بورس نفت پيگيرى 
مى كرديم، اجرايى شد و دولت پاى كار آمد. وى استفاده از ارزهاى ديجيتال را يكى 
از راهكارهاى فايق آمدن بر تحريم ها دانست و افزود: در جلسه مشترك با رئيس كل 

بانك مركزى و وزير اقتصاد اين راهكار مورد بررسى قرار مى گيرد.

خبر

 اقتصاد/ زهرا طوسى  خودروسازان معتقدند با 
گرانى ارز و نهاده هاى توليد، قيمت خودرو بسيار 
متفاوت از آن چيزى اســت كــه در بازار عرضه 
مى شــود و آن ها عملاً به توليد كنندگانى زيانده 
تبديل شده اند، آن ها اعلام كرده اند در نظر دارند 
بــا گران كردن خودروها تا نزديك به 80 درصد، 
اين محصولات را با قيمت واقعى خودش به مردم 

بفروشند.
خودروســازان مى گويند كه با توجه به افزايش 
قيمت ارز، مواد اوليه و ساير هزينه هاى تحميلى 
به آن ها، نبايد دولــت و مجلس، اين صنعت را 
مجبور به ثابت نگاه داشتن قيمت هاى خود كند 
و انتظار دارند خودرو با قيمتى كه آن ها متعادل 

مى خوانندش به مصرف كنندگان عرضه شود.
برخــى فعالان ايــن صنعت، توليد خــودروى با 
كيفيت و استاندارد را حاصل افزايش كارشناسى 
شده قيمت ها دانســته و تأكيد دارند كه افزايش 
قيمــت مواد اوليه، قطعــات وارداتى و ممانعت از 
رشد قيمت خودرو موجب مى شود كه ضرر و زيان 
خودروسازان به قطعه سازان تحميل شده و آن ها 
براى جبران اقدام به كاهــش كيفيت مواد اوليه 
كنند و با ساده سازى و حذف برخى آپشن ها سطح 

استاندارد را تنزل داده و مشتريان متضرر شوند.
از سويى ديگر رضا رحمانى وزير صنعت، معدن 
و تجارت بــا اعلام اينكه كه قيمت گذارى جديد 
خودروها دو ماه پيش صورت گرفته و ابلاغ شده، 
اجراى آن را نيازمند تمهيدات و مقدماتى دانسته و 
به صورت تلويحى با بيان اينكه كه برخى خودروها 
تا 90 درصد قطعاتشان توليد داخل است و بايد 
خودروسازان بر روى ساخت اين خودروها تمركز 
كنند، خواسته است تا كمى ترمز افزايش قيمت 
خودرو را بكشند. در حالى كه خودروسازان هر از 
گاهى با افزايش جهشى قيمت ها چند صباحى 
روى پاى خود مى  ايســتند و بعد از مدتى دوباره 
قصه زيانده بــودن خود را از نو آغاز مى كنند، در 
ســوى ديگر ميدان بايد نيم نگاهى به مردم نيز 
داشت كه با كاهش مداوم قدرت خريدشان بازنده 

هميشه اين ميدان هستند. 

 توليد خودرو با 5000 ميليارد تومان زيان!
احمد نعمت بخش، دبير انجمن خودروســازان 

در گفت و گو با خبرنــگار ما گفت: اگر مواد اوليه 
توليــد خودرو را از اســفند 94 تا شــهريور 97 
مقايســه كنيد، مى بينيد كه با افزايش قيمت رو 
به رو شده اند، ولى در اين مدت كلاً شوراى رقابت 
12/5 درصد افزايش قيمت به ما مجوز داده است.
نعمت بخش افزود: اكنون قيمت تمام شده يك 
خــودرو با فروش آن نزديك به 50 درصد تفاوت 
دارد؛ چــون اغلب مواد اوليه خــودرو تا بيش از 
150 درصد گران شده است. يعنى ما با ضرر 50 

درصدى روبه رو هستيم.
دبير انجمن خودروسازان تأكيد كرد: در 6 ماهه 
اول سال دو شركت ايران خودرو و سايپا افزون بر 

5000 ميليارد تومان زيان كرده اند. 

 صنعت خودرو گرفتار بروكراسى
نعمت بخش افزود: آقاى شريعتمدارى با تمهيداتى 
كه انديشيد خودروسازان را از دست شوراى رقابت 
خلاص كرد، اين شــورا قبلاً خودروهاى زير 40 
ميليون تومان ما را قيمت گــذارى مى كرد، اما 
تصميمات اين شــورا به گونه اى بود كه در سه 
سال جمعاً 12/5 درصد افزايش قيمت داشتيم، 
به عبارتى شوراى رقابت در خرداد و ارديبهشت 
امســال 7/5 درصد و در دو ســال گذشــته هم 
دوبار 2/5 درصــد افزايش قيمت اعمال كرد كه 
در مجموع 12/5 درصد بيشتر افزايش نداشتيم 
در حالى كه مؤلفه هاى توليد خودرو درصدهاى 
بالايــى دارند و خودروســازان با اين وضعيت در 
حال زياندهى هستند و با وجود اينكه وزير صنعت 
قبلى ما را از دست شوراى رقابت خلاص كرد، ولى 
ما دچار يك بروكراسى شديد تر شديم و اصطلاحاً 

ما را از چاله درآورده و به چاه انداخت.

 شريعتمدارى از تبعات افزايش قيمت 
گريخت

وى ادامه داد: سازمان حمايت با بدنه كارشناسى 
قوى كه دارد، مســتندات را بررسى كرده و براى 
تعيين قيمت ها مو را از ماست كشيده است، بعد 
در كميته خودرو كه سه نماينده معاون وزير حضور 
دارند، قيمت ها تصويب شده و براى ابلاغ به ستاد 
تنظيم بازار رفته، ولى هنوز اين ابلاغ انجام نشده 
است. از آن طرف آقاى شريعتمدارى براى اينكه 

تبعات گران شدن خودرو دامنش 
را نگيرد، تعلل كــرد و افزايش 
قيمت هــا را ابلاغ نكرد، تا از اين 
منصــب رفت و حــالا كه آقاى 
رحمانى وزير جديد صنعت آمده 
مى گويد كه بايد دوباره بررســى 
كنيم، از آن طــرف توليد ما به 
خاطر كم شدن توان مالى بشدت 
پايين آمده و پول قطعه سازان را 

نمى توانيم بپردازيم.

 80 تا 90 درصد
افزايش قيمت

وى تأكيد كــرد: در حال حاضر 
توليد خودرو به يك سوم كاهش 

پيدا كرده است و اگر اجازه ندهند قيمت ها واقعى 
شود، توليد خودرو در كشور در معرض تعطيلى 

قرار خواهد گرفت.
نعمت بخش افزود: وقتى قيمت مواد اوليه توليد 
خودرو افزايــش پيدا كــرده و در برخى مواد از 
150 تا 277 درصد افزايش را شــاهد هســتيم، 
خودروســازان نمى توانند با افزايــش 30 تا 40 
درصدى در توليد معجزه كنند؛ طبق مستنداتى 
كه سازمان حمايت هم بررسى كرده، پيش بينى 
مى شــود حداقل حدود 80 تا 90 درصد افزايش 

در قيمت خودرو داشــته باشيم 
تا از زيان انباشته در اين بخش 

جلوگيرى شود.
عبداالله رضيان، عضو كميسيون 
صنعت مجلس نيز در گفت و گو 
با خبرنــگار ما گفــت: ديدگاه 
خودروســازان اين اســت كه با 
توجه به گرانى نهاده هاى توليد و 
زيانده شدن اين صنعت، قيمت 
خودرو متناسب با اين وضعيت 
افزايش پيدا كند، جلسه اى هم 
مجلس  صنعت  كميســيون  با 
داشــتند كه به توافق نرسيديم، 
اكنون قرار شده جلسه اى با خود 
وزير گذاشته شود تا در اين باره 

به تصميم درستى برسيم. 
وى افــزود: اطلاعاتى كــه خودروســازان ارائه 
كردنــد، در 6 ماهه اخير به دليل افزايش قيمت 
مواداوليه زيانده شده اند، اين ها بنگاه هاى اقتصادى 
غيردولتى هستند و سود و زيانشان بايد در نظر 
گرفته شود، نمى توانيم صاحبان خودروسازى كه 
اغلب به بخش خصوصــى تعلق دارند را محدود 
كنيم و بگوييم شما بايد زيان بدهيد از آن طرف 
بايد مديريت كرده و وضعيت مصرف كننده را هم 
لحاظ كنيم و ببينيم ظرفيت و قدرت خريد او تا 

چه حدى است و همچنين بايد توجه كرد كه اين 
افزايــش قيمت ها بازار را تا چه حد متأثر خواهد 
كرد، اين ها موضوعاتى اســت كه براى مجلس و 

كميسيون صنعت مهم است.

 احتمال افزايش 70 درصدى در مجلس 
رضيان با بيان اينكه در هفته آتى نشســتى در 
اين زمينه براى بررســى بيشتر خواهيم داشت 
تا به يك خروجى مناســب درباره تعيين قيمت 
برسيم، تأكيد كرد: در مجموع نگاه همه مجموعه 
صنعت اين است كه قيمت خودرو ميانگين 60 
تــا 70 درصد بالا برود، دولت و مجلس بايد روى 
اين قضيه يك تصميم جدى و درســت بگيرند؛ 
چون به نظر مى رسد، با افزايش قيمت نهاده هاى 
توليد و افزايش زيان انباشــته اين بخش، خطر 
ورشكســتگى صنعت خودرو در كشور نيز وجود 
داشته باشد و حتماً بايد افزايش قيمتى براى اين 

بخش لحاظ شود. 
در همين راستا رضا انصارى ديگر عضو كميسيون 
صنعت مجلــس نيز گفته اســت: بــا مديران 
خودروســازى كشــوردر مورد قيمت خودروها 
صحبت كرديم، مسئله اساسى خودروسازان اين 
بود كه با توجه به شرايط كشور بايد قيمت خودرو 
افزايش يابد، اگر اين اتفاق نيفتد خودروســازان 
ادعا مى كردند كــه با ضررهاى زيــادى مواجه 
خواهند شــد و اعضاى كميسيون معتقد بودند 
كه خودروسازان به دنبال روش هايى براى كاهش 

قيمت هاى تمام شده باشند.
وى اظهار داشت: مقرر شــد سازمان حمايت از 
مصرف كنندگان آناليز دقيقى از قيمت خودروها 
ارائه دهد و كارگروهى نيز در كميسيون با حضور 
خودروسازان و نمايندگان تشكيل شود تا بررسى 

دقيق ترى انجام شود.
عضــو كميســيون صنايــع و معــادن مجلس 
اظهارداشت: هزينه هاى پرسنلى يكى از مشكلات 
اساسى خودروسازان است. علاوه بر اين هزينه هاى 
تأمين قطعــات خودرو با افزايش نرخ ارز افزايش 
يافته است؛ زيرا قطعه سازان مواداوليه خود را از 
خارج از كشــور تأمين مى كنند، قطعه سازان در 
تأمين ارز مورد نياز خود دچار مشــكل هستند. 
همه اين عوامل دســت به دست هم مى دهند تا 

هزينه هاى تمام شده خودروها افزايش يابد.
وى افــزود: نــوع رابطه قطعه ســازان و صنايع 
خودروسازى رابطه اى منطقى و رقابتى نيست. به 
نظر مى رســد اين رابطه تحت تأثير انواع رانت ها 
قرار دارد كه كيفيت خودروها را تحت تأثير قرار 

داده و عملاً مردم ضرر مى كنند.

هزينه هاى پرسنلى، تأمين ارز و قطعات روى دوش خودروسازان سنگينى مى كند

خودروهاى داخلى در انتظار گرانى 70 درصدى

مقرر شد سازمان 
حمايت از 
مصرف كنندگان 
آناليز دقيقى از 
قيمت خودروها ارائه 
دهد و كارگروهى 
نيز در كميسيون با 
حضور خودروسازان 
و نمايندگان تشكيل 
شود تا بررسى 
دقيق ترى انجام شود

بــــــــرش



یادداشت دولت،توپآموزشهایمهارتیرابهزمینبخشخصوصیمیاندازد

خصوصی سازی علمی کاربردی ها، راه حل یا تشدید بحران؟

w w w . q u d s o n l i n e . i r
پنجشنبه 24 آبان 1397  7 ربیع الاول 1440  15 نوامبر 2018  سال سی و یکم  شماره 8830    

روزنامـهصبـحایـرانجامعه

چقدر ذخیره دارویی داریم؟ ایسنا: دکتر غلامرضا اصغری، رئیس سازمان غذا و دارو گفت: نگرانی از بابت تأمین دارو در بازار وجود ندارد. وی افزود:میزان ذخایر ما در حوزه دارو و مواد 
اولیه بین 6 ماه تا دو ســال اســت، بنابراین حداقل 6 ماه فرصت داریم تا دارو و مواد اولیه را تأمین کنیم، اما به هر حال این کار با زحمت بیشــتری انجام می شــود. در عین حال تلاش می کنیم هیچ 

فشاری به بیماران منتقل نشود؛ البته هزینه هایی برای انتقال پول و کالا به کشور تحمیل می شود.

J a m e e @ q u d s o n l i n e . i r

 ؟؟؟؟؟؟؟؟  

خبر

 حمید    رضا رضایی

دولتمسبب
مدرکگرایی

درجامعهاست
وتأسیس

دانشگاهجامع
علمیکاربردی
نتیجهعملکرد
دولتهایقبلی

میباشد

بــــــــرش

طیرانی  17بهمن  اعظــم جامعه/  
سال گذشته بود که رئیس جمهور مصوبه 
شورای عالی اداری در خصوص ممنوعیت 
پذیرش دانشجو توسط مؤسسات پژوهشی 
و مراکز مجری آموزش های علمی کاربردی 
را در تمامــی مقاطع تحصیلی ابلاغ کرد؛ 
مصوبه ای کــه تأکید می کرد وزارت علوم، 
ســازمان ســنجش و وزارت بهداشت، از 
تاریخ ابلاغ آن مجاز به صدور مجوز پذیرش 

دانشجو برای این گونه مؤسسات نیستند.
براســاس این مصوبه تمامی مؤسســات 
موجود بایــد منحل و دســتگاه اجرایی 
ذی ربط مکلف اند اقدامات اجرایی انحلال 
را، حداکثر تا یک ســال به انجام برسانند. 
حتی یکی از بندهــای این مصوبه تأکید 
می کند: مراکز مجری آموزش های علمی 
کاربردی دولتی دستگاه های اجرایی، مجاز 
به پذیرش دانشجوی جدید در هیچ یک از 
رشته های آموزش عالی مقطع دار از جمله 
دوره های پودمانی نیستند و باید حداکثر 
تا پایان سال تحصیلی 9۸-97 تعطیل، یا 
با رعایت ضوابط به بخش خصوصی واگذار 

شوند.
این در حالی است که باید شمار دانشجویان 
مهارتی کشور تا پایان برنامه ششم توسعه 
۳۰ درصد باشد حال آنکه در حال حاضر 
کمتر از 1۵ درصد اســت. به عبارتی باید 
در ســال 9۸، با در نظر گرفتن جمعیت ۴ 
میلیونی دانشجویان، یک میلیون و ۲۰۰ 
هزار دانشــجوی مهارتی داشته باشیم، اما 
این رقم اکنون در کشور کمتر از ۶۰۰ هزار 

دانشجوی مهارتی است.
رئیــس  امیــد؛  دکتــر محمدحســین 
دانشــگاه جامع علمی کاربــردی بهمن 
ماه سال گذشــته گفته بود مراکز دولتی 
علمی کاربــردی بــه هیچ وجــه تعطیل 
نمی شــوند.او امســال در مراسم نشست 
معاونان و رؤســای مراکز علمی کاربردی، 
دولت را متهم به مدرک گرایی در کشــور 
کــرد و گفت: دولــت برای آمــوزش هر 
دانشجوی نظری حدود ۴۰ میلیون تومان 
هزینه می کند. این در حالی است که حاضر 
به تقبل پرداخت ۳۰ درصد از شهریه های 
دانشجویان مهارتی علمی کاربردی نیست.

 واگذاری علمی کاربردی به بخش 
خصوصی غیر ممکن است

عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس 
علمی کاربردی  جامع  دانشــگاه  واگذاری 
را به بخــش خصوصی غیرممکن می داند 
و می گوید: شــاید واگذاری این مراکز در 

کلانشــهر ها و مراکز استان ها امکان پذیر 
باشــد،اما واگذاری آن ها در شهرستان ها 
تصمیم درستی نیســت؛ چرا که در حال 
حاضر برخی از مراکز این دانشگاه  امکانات 
لازم مانند ساختمان، استاد، هیئت علمی 
و... را برای آموزش دانشجویان ندارد و اگر 
به بخش خصوصی واگذار شــوند منحل 

خواهند شد. 
به اعتقاد فرهاد فلاحتی یکی از مزیت های 
ایــن دانشــگاه بویژه در شهرســتان ها و 
شــهرهای کوچک آموزش دانشــجویان 
و کارکنانی اســت که در هنرستان ها و یا 
محیط کار مهارت های بســیاری کســب 
کرده انــد و درحال حاضر نیــز به دنبال 
کسب مهارت بیشتر هستند و اگر دانشگاه 
جامع بــه بخش خصوصی واگذار شــود، 
نخســتین مراکزی که تعطیل می شــود، 
مراکز شهرستان ها به دلیل نبود امکانات 

خواهند بود. 
وی ادامه می دهد: اینکه آیا دانشگاه جامع 
علمی کاربردی تأثیر مثبتی در نظام آکادمی 
و مهارت آموزی داشته یاخیر قابل بررسی 
است، اما آنچه که اتفاق افتاده این است که 
سازمان سنجش و معاونت نیروی انسانی 
ریاست جمهوری بر این باورند که دانشگاه 
جامع علمی کاربردی در بیشتر وزارتخانه ها 
برای ادامه تحصیل کارکنان تشکیل شده و 
سال هاست کارکنان خود را ملزم به کسب 
مدرک می دانند در حالی که مدارک کسب 
شــده کارآیی لازم را ندارد و کارکنان تنها 

برای افزایش حقوق آن را کسب می کنند. 
وی تصریح می کند: واقعیت برخی از مراکز 
همین است و قابل انکار نیست، اما اینکه 
به دلیل برخی از تخلفات بخواهیم عملکرد 
دانشگاه جامع علمی کاربردی را زیر سوال 
ببریم، منطقی نیست و بهتر است به جای 
تعطیلی نیمی از آن ها، اهداف و وظایفشان 

باز تعریف شود.

توســعه دانشــگاه ها و رواج   
مدرک گرایی 

مهدی حسینی، کارشناس آموزش عالی نیز 
با بیان اینکه معضل مدرک گرایی نتیجه 
قوانین و توسعه کمّی دانشگاه های کشور 
است، می گوید: هدف از تأسیس دانشگاه 
جامع علمی کاربردی مهارت آموزی است، 
اما طی سال های اخیر برخی از این مراکز 
که وابســته به نهاد و یا ســازمانی خاص 
هســتند، به جای توجه به مهارت آموزی 
به ارائه مــدرک به منظور ارتقای رده های 
شــغلی اهمیت می دهند و دانشــجویان 
زیادی را جذب می کنند، حال آنکه تقریباً 

در حوزه کسب علم ناکارآمد هستند. 
بنابرایــن در اینکه دولت مســبب مدرک 
گرایی در سطح جامعه است هیچ تردیدی 
نیست؛ چرا که تأسیس دانشگاه جامع علمی 
کاربردی نتیجه عملکرد دولت های قبلی 
می باشــد، ضمن آنکه ناکارآمدی تعدادی 
از مراکز علمی مذکور نیز کاملاً مشــهود 
است. وی ادامه می دهد: ما در کشور نظام 

ارزیابی صلاحیت حرفه ای نداریم و به جای 
آنکه صلاحیت حرفه ای معیار باشد، مدرک 
دانشگاهی معیار صلاحیت است؛ نتیجه آن 
می شود که شاهد توســعه مدرک گرایی 
در کشــور و بویژه برخی از دانشــگاه های 
علمی کاربردی باشــیم. حسینی با اشاره 
به اینکه برخی از واحدهای علمی کاربردی 
در مهارت آموزی مؤثر بوده اند، می افزاید: 
به طور حتم شــمار قابــل توجهی از این 

دانشــــگاه ها در افزایـش 
مهــارت علمــی و تجربی 

دانشجویان مفید بوده اند. 
 

 باید منتظر ماند
بــا چنین شــرایطی باید 
منتظــــر مانـــد و دیـد 
آیــا فرافکنی دولــــت و 
گریختـــن از اتهــام رواج 
مدرک گـــرایی سرنـوشت 
ده ها مرکز اینچنینی را به 
بخش خصوصـــی خواهد 
ســپرد یا ترجیح می دهد 

از مصوبه هفدهم بهمن ســال گذشــته 
شــورای عالی اداری عقب نشــینی کند. 
باید دید دانشــگاهی که ۲۶ سال پیش با 
هدف توسعه آموزش های مهارتی در کشور 
تأســیس شد و در دوره ای شمار مراکز آن 
به بیش از 11۰۰ مرکز افزایش پیدا کرد، 
آیا در چنین شرایطی از زیر چتر حمایتی 

دولت خارج خواهد شد؟

عضوکمیسیونفرهنگیمجلس
ورودهرگردشگریعنیفروش۳۰بشکهنفت

خانهملت:عضو کمیســیون فرهنگی 
مجلس با بیان اینکه ورود هر گردشگر به 
ایران معادل فروش ۳۰ بشکه نفت است، 
گفت: تا زمانی که پای بخش خصوصی 
به بومگردی باز نشــود رشد و رونق آن 
لاک پشتی خواهد بود. محمداسماعیل 
ســعیدی گفت: صنعت گردشــگری 

می تواند بهترین جایگزین برای درآمدهای نفتی باشــد اما موانع بسیاری بر سر 
راه رشــد گردشــگری وجود دارد این در حالی است که تحریم ها به غایت خود 
رسیده اند لذا باید رونق گردشگری را سرعت بخشید. وی ادامه داد: بومگردی یکی 
از راه های تقریباً ارزان و کم خرج برای رونق گردشگری است اما به گفته مسئولان 
اکنون صرفاً ۶۰۰واحد بومگردی در سراسر کشور وجود دارد، درحالی که باید تا 

پایان برنامه ششم توسعه به ۲۰۰۰ واحد برسند.
وی افزود: واحدهای بومگردی در بسیاری از شهرها فرمالیته است چراکه بخش 
خصوصی و مردم هنوز به آن ها دسترســی پیدا نکرده و فقط ســازمان میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی تابلویی بر سر برخی از خانه ها با این عنوان 

زده  است، بنابراین آمار ۶۰۰ واحد نیز چندان قابل اتکا نیست.

عضوکمیسیونقضاییوحقوقیمجلسپاسخداد
چراعدهایبا»کاداستر«مخالفند؟

خانهملت:عضو کمیســیون قضایی و 
حقوقی در مجلس بــه وجود ابهاماتی 
در دلایل مخالفت برخی با اجرای طرح 

کاداستر اشاره کرد.
مجید ناصری نژاد گفت: طرح کاداستر 
از نظر گفتمان و نظرهایی که وجود دارد 
اجماع اکثر مسئولان برای اجرای آن را 

 UTM نشان می دهد، چرا که اجرای این طرح که در قالب نقطه گذاری از طریق
و GPS صورت می گیرد و به دنبال آن تمام تصرفات، زمین خواری ها و ثبت هر 
گونه سند در این حوزه قابل رصد کردن بوده، به نفع کشور است و این در حالی 

است که در مرحله عمل با مشکلاتی مواجه شده است.
وی ادامه داد: البته در اینکه این مشکلات ناشی از کجا بوده و چه افرادی با اجرای 
این طرح مخالفت می کنند، ابهام وجود دارد، چرا که دلایل قانع کننده ای برای 

این مخالفت خود بیان نکرده اند.
ناصری نژاد خاطرنشان کرد: مخالفان باید به این نکته اشاره کنند که اگر مشکلی 
در رابطه با طرح کاداســتر وجود ندارد، چرا روند اجرای آن به درازا کشیده شده 
است، در حالی که بسیاری تأکید دارند اجرای این طرح برای تأمین منافع ملی، 

مقابله با فساد و رفع اختلافاتی که در این حوزه وجود دارد، ضروری است.
وی تصریح کرد بعید به نظر می رسد که طرح کاداستر تا پایان سال 97 به طور 
کامل اجرا شود، اما می توان امید داشت که با همکاری و همت مسئولان مربوطه 

9۰ درصد این طرح تا پایان سال اجرایی شود.

مدیرکلنظارتبردرمانوزارتبهداشت:
افراد»رگگیر«متخلفهستند

ایرنا: مدیــرکل دفتر نظــارت بر امور 
درمان وزارت بهداشت درباره برخی افراد 
که با عنوان رگ گیر یا عناوین مشــابه 
در مراکز بدون نام و نشــان و زیر زمینی 
فعالیت می کنند، گفت: این افراد متخلف 
هستند، صلاحیت این کار را ندارند، در 
امور درمان مداخله و از ســادگی مردم 

ســوء استفاده می کنند. علی رضا عسگری افزود: در حال حاضر طب سنتی نیز 
مسیر احراز صلاحیت خاص خودش را دارد و هر شخصی نمی تواند ادعای طب 
سنتی یا طب ایرانی کرده در امور درمان مداخله کند. وقتی جان انسان در میان 
است، نباید به هر فردی به علت زیاده خواهی اجازه مداخله در امور درمانی داد و 

با این افراد برخورد می شود.
وی درباره فعالیت برخی مراکز ماســاژ درمانی نیــز گفت: مراکزی که از عنوان 
»درمانی« اســتفاده می کنند مشــمول حوزه درمان کشور می شوند. این مراکز 
بیمارســتانی و درمانگاهی یا در قالب خدمات فیزیوتراپی و توانبخشی هستند 
که مجوز و مسئول فنی متناسب با این رشته ها دارند، اما اگر هرفعالیتی غیر از 
این موارد باشد و مراحل قانونی آن طی نشده باشد، تخلف و مشمول عدم احراز 

صلاحیت حرفه ای است و مداخله در امور پزشکی محسوب می شود.

رئیسمرکزملیخشکسالی
بارانپاییزیکمآبیهاراجبراننمیکند

ایسنا: رئیــس مرکز ملی خشکسالی با 
بیان اینکه ســهم پاییز ۲۵ درصد از کل 
بارش های سال اســت، گفت: از ابتدای 
پاییــز تا ۲۲ آبان ماه میانگین بارش کل 
کشور ۳۵.۵ میلی متر بود که نسبت به 
بلندمدت حدود 1۴ میلی متر بیشتر است 
و پیش بینی می شــود که تا پایان فصل 

پاییز بارندگی ها در حد نرمال یا بالاتر از نرمال باشد، با این وجود خشکسالی های 
انباشته و افت شدید آب های زیرزمینی جبران نمی شود. صادق ضیائیان اظهارکرد: 
از اول مهر تا ۲۲ آبان میانگین بارش بلندمدت کشور ۲1/۶ میلی متر و برای مدت 
مشــابه در سال گذشته، 11/۲ میلی متر ثبت شده است، بنابراین در ایران نسبت 
به بلندمدت حدود 1۴ میلی متر و نسبت به سال قبل حدود ۲۴ میلی متر افزایش 
بارش وجود دارد. وی با بیان اینکه مهر و آبان 11 درصد از بارش های کل کشور را 
شامل می شوند، گفت: بررسی آوردهای بارشی نشان می دهد که تاکنون این 11 
درصد ســهم مهر و آبان تأمین شده و حتی حدود ۶ درصد جلوتر از بارش نرمال 
طی این دو ماه هستیم و پیش بینی می شود که تا پایان پاییز امسال در غالب مناطق 
کشــور بارش ها در حد نرمال یا بیشتر از حد نرمال باشد و به احتمال قوی، پاییز 

امسال ۲۵ درصد سهم بارشی خود را دریافت می کند.

یکمدیربیمهسلامتتشریحکرد
جزئیاتحذفدفترچهبیمهسلامتاز۷۰روزدیگر

تســنیم:مدیرپروژه نســخه نویسی 
الکترونیک بیمه سلامت گفت: به تمام 
استان ها اعلام شــده است از بهمن ماه 
باید در یکی از شــهرهای استان  خود 
طــرح حذف دفترچه بیمــه را اجرایی 
کنند.  داوود حاجی قاســمعلی، حذف 
دفترچه کاغذی بیمه سلامت را تغییر 

رفتاری از وضعیت ســنتی به وضعیت مدرن  دانست و اظهار داشت: در بسیاری 
از کشــورها طرح حذف دفترچه آغاز شده، زیرا این اقدام علاوه بر ارائه خدمات 
مناسب به بیمه شدگان، از  بســیاری از سوء استفاده هایی که به صورت کاغذی 
انجام می شود نیز جلوگیری می کند.  وی با اشاره به اجرای پایلوت حذف دفترچه 
در استان کرمان بیان کرد: اغلب  افراد در مراجعه به سیستم های اداری و بانکی 
کارت ملی خود را به همراه دارند، در نتیجه می توان با همان کارت و شماره ملی 
خدمات  بیمه ای را نیز دریافت کرد.  وی بیان کرد:  امیدواریم طرح حذف دفترچه 

را حداقل تا پنج سال آینده به طور کامل در کشور اجرا کنیم. 

    خط قرمز

قاطعیتدستگاهقضاییگریباناشرارخیابانیراگرفت

تفهیم اتهام »محاربه« به اعضای باند چاقوکشان مست

 خــطقرمز/عقیلرحمانی  چهار نفر از اعضای پنج نفره 
شرارت که با سلاح ســرد به تعدادی از شهروندان مشهدی و 
خودرو های آن ها حمله کرده بودند و به واسطه مجروح کردن 
تعدادی باعث ایجاد رعب و وحشت در میان مردم شده بودند، 
 در حالــی راهی زندان شــدند که قاضی ویژه پرونــده، اتهام

» محاربه« را به آن ها تفهیم کرده است.

 رعب و وحشت در پارک باهنر
بــه گزارش اختصاصی قدس، چند روز پیش بود که پنج رفیق 
قدیمی دور هم جمع شدند تا برای یکی از دوستانشان جشن 
تولدی برپا کنند. آن ها پس از تهیه کیک تولد و مشروبات الکلی 

راهی پارک باهنر شدند.
کیک تولــد را در میان پارک برش زدند و در همین حین هم 
برخی از آن ها مشروبات الکلی مصرف کردند. درادامه برخی از 
اعضای باند شرارت قطعات کیک را به سر و صورت هم کوبیدند. 
در حالــی که این رفتار در میان پارک توجه برخی از رهگذران 
را به خود جلب کرده بود، افراد شــرور که چاقو و زنجیر همراه 
داشــتند به سمت شــهروندان حمله ورشــدند. رهگذران که 
وحشت زده بودند، با شــنیدن صدای نعره های دلهره آور آن ها 
هرکدام به سمتی فرار کردند. آن ها که زنجیر و چاقو روی هوا 
می چرخاندند راه فرار یکی از شهروندان را بستند و در یک لحظه 
یکی از مخلان امنیت عمومی، چاقویی را از پشت به بدن مرد 
جوان فرود آورد و او را بشدت مجروح و نقش برزمین کرد. بنابر 
این گزارش، عربده کش های مست پس از مجروح کردن رهگذر 
به سمت یک خودروی ۲۰۶ دویدند، سرنشینان خودرو که دو 
زن جوان بودند و داخل خودرو قرار داشتند، به محض مشاهده 
آن ها ماشین را روشن کردند تا فرار کنند اما اولین ضربه زنجیر 
بر خودرو فرود آمد، راننده خودرو که ترس تمام وجودش را فرا 
گرفته بود به هر طریقی که بود پا روی گاز گذاشــت و از میان 

او باش راهی باز کرد و از محل دور شد.
در حالی که عاملان نا امنی همچنان در حال عربده کشی بودند، 
متوجه شدند که یک سرباز ناجا در حال کمک به فرد مجروح 
اســت، به سمت آن ها حمله ور می شوند اما موفق نمی شوند به 

سرباز وظیفه شناس آسیبی برسانند و او را هم مجروح کنند.
گزارش قدس حاکی اســت، درحالی که این اقدامات وحشت 
عجیبی در منطقه ایجاد کرده بود، عاملان شرارت به سمت یک 
خودروی آزرا هم هجوم بردند و یکی از آن ها با زنجیر ضربه ای 
محکم به سقف خودرو کوبید، در این میان یک خودروی پراید 
هم از اقدامات مجرمانه آن ها بی نصیب نماند و عاملان اوباشگری 

در شهر شیشه های آن را هم خورد کردند.

 شجاعت قابل تحسین یک شهروند 
مخلان امنیت که می دانســتند حتما شهروندان موضوع را به 
پلیس اطلاع خواهند داد، دســت از اقدامات جنون آمیز خود 
برداشتند و با دو خودرو پژو ۴۰۵ و پراید از محل متواری شدند. 
لحظاتی بعد هر دو خودرو در حاشــیه بلوار وکیل آباد متوقف 
می شود و پنج شرور از خودرو پیاده می شوند، اما در یک لحظه 
متوجه می شوند فردی از داخل خودرو در حال فیلم برداری از 
آن ها ست، به سمت آن خودرو یورش می برند ویکی از آن ها با 
چاقو ضربه ای به بازوی شهروندی که به تعقیب آن ها پرداخته 
بود تا هویت آن ها را برای پلیس نمایان کند می زند؛ اما خودرو 
روشــن بود و شهروند وظیفه شــناس موفق می شود از چنگ 
مجرمان خطر ناک فرار کند؛ اما عاملان نا امنی دســت بردار او 
نبودند و به ســرعت سوار خودرو شــدند و به تعقیب شهروند 
مجروح پرداختند. افراد شرور تا حوالی میدان جمهوری اسلامی 
به تعقیب و گریز ادامه دادند اما در یک لحظه خودروی شهروند 

در ترافیک ناپدید می شود. 
لحظاتی بعد از فرار متهمان، پلیس در محل حاضر و مشخص 
می شــود فردی که در پارک چاقو به پشــتش زده شده بود به 
بیمارستان فارابی منتقل و در حالی که وضعیت مناسبی نداشت 
تحت درمان قرار گرفته بود و شــهروند وظیفه شناسی هم که 
متهمان را تعقیب کرده بود به صورت ســرپایی مداوا شده بود. 
باتوجه به اهمیــت ماجرا ماموران کلانتری 7 تیر موضوع را به 
مقام قضایی منتقل و دســتورهای مورد نیاز به صورت تلفنی 

صادر و رد زنی عاملان شرارت آغاز شد. 

 حمله فقط به بهانه نگاه کردن!
یکی از شاهدان و شاکیان پرونده با حضور در کلانتری به پلیس 
گفت: من و بــرادرم در حال رفتن به ســمت خودرو ام بودیم 
که یک مرتبه آن ها به مــا حمله کردند، جلوی مارا گرفتند و 
گفتند: چرا نگاه می کنید! در همین حین یکی از آن ها با زنجیر 
شیشه های خودروی من را خورد کرد، ما فقط توانستیم از محل 
فرار کنیم.  در حالی که تحقیقات اولیه پلیس روی موضوع در 
حال انجام بود، قاضی امانی بازپرس شعبه ۲۰۳ دادسرای مشهد 
دســتور بازبینی قطعه فیلم کوتاه شهروند و دیگر دوربین های 

محل حادثه را صادر کرد.

 عملیات غافلگیرانه برای دستگیری عاملان نا امنی
چند ساعت بعد ماموران توانستند با تلاش بدون وقفه و انجام 
اقدامات فنی و تخصصی، هویت پنج عامل شرارت را شناسایی 
کنند. عملیات دستگیری که به صورت لحظه به لحظه با مقام 
قضایی هماهنگ می شــد، آغاز و چند تیم پلیســی به محل 

اختفای عاملان نا امنی در بلوار خیام عزیمت کردند. 
لحظاتی بعد محل به محاصره پلیس در آمد و ماموران طی یک 
عملیات غافلگیرانه موفق شدند سه عضو باند را دستگیر کنند. 
در ادامه متهمان به شعبه ۲۰۳ دادسرا منتقل شدند. آن ها که 
تصور نمی کردند به این ســرعت در حلقه محاصره قانون قرار 
بگیرند، ابتدا ســعی در انکار اصل ماجرا داشتند ولی زمانی که 
مستندات قضایی غیرقابل انکار مقابل آن ها قرار گرفت لب به 

اعتراف گشودند.
یکی از متهمان در اظهارات خود مدعی شــد که آن روز تولد 
برادرم بود، برای همین به پارک باهنر رفتیم. ما مشروب نخورده 

بودیم و )ر.ش( به مردم حمله کرد و آن ها را با چاقو زد!
یکی دیگر از متهمان هم معترف شد آن روز برای جشن تولد به 

پارک رفته بودیم و من هم مشروب خورده بودم. 
در ادامه رســیدگی به پرونده، متهمان محل اختفای دو عامل 
دیگر نا امنی را هم لو دادند که پلیس به سرعت در محل حاضر 
و یکی از آن ها را دستگیر کرد. در ادامه مشخص شد آخرین نفر 

به محل نامعلومی گریخته است.
چهارمین شرور در شعبه بازپرسی وقتی دید همه چیز لو رفته 
و سه نفر دیگر از دوستانش هم بازداشت شده اند گفت: آن روز 
من در پارک کمی مشــروب خوردم و وقتی دیدم دوستانم به 
سمت مردم حمله می کنند من هم تحریک شدم و وارد ماجرا 
شدم! من چاقو نداشتم و یکی دیگر از دوستانم با چاقو به پشت 

آن مرد زد.

 اتهام »محاربه« در اولین گام
پس از تکمیل مراحل بازپرسی قاضی امانی اتهام »محاربه« را 
به چهار عامل شــرارت به خاطر کشیدن سلاح و ایجاد رعب و 
وحشت در بین شهروندان و تخریب اموال عمومی و خصوصی به 
آن ها تفهیم کرد. در ادامه عناوین اتهامی دیگری هم نظیر ایجاد 
حرکات غیر متعارف موجب بی نظمی جامعه، ایراد ضرب و جرح 

عمدی شهروندان، در پرونده آن ها ثبت شد.
درحالی که اطلاعات به دست آمده از آن حکایت دارد که فرد 
مجــروح در بخش مراقبت های ویژه بیمارســتان فارابی تحت 
درمان اســت و تا به امروز چندین واحد خــون به وی تزریق 
شده است، مقام قضایی طی دستور ویژه ای پرونده را در اختیار 
کارآگاهان زبده عملیات ویژه پلیس آگاهی اســتان قرار داد تا 
هرچه سریع تر آخرین عضو فراری باند شرارت نیز دستگیر و به  

سرپنجه عدالت سپرده شود.

هویتی
دردستاننمایندگانمجلس

در هفته گذشــته معصومه ابتــکار، معاون 
رئیس جمهور در امور زنان و خانواده از تصویب 
لایحه تابعیت فرزندان حاصل از ازدواج زنان 
ایرانی با مــردان غیرایرانی، در هیئت دولت 
خبر داد. ابتکار در حساب توییتری خودش 
نوشته بود: »بعد از مدت ها در جلسه امشب 
دولت تصویب شــد: زنان ایرانی که همسر 
غیرایرانی دارند می توانند برای فرزندان زیر 
1۸ سال خود تقاضای تابعیت ایرانی کنند. 
این مصوبه بصورت لایحه جهت اصلاح قانون 
فعلی به مجلس می رود.« اما مشکل فرزندان 
مــادر ایرانی چیســت و چرا ایــن کودکان 
نمی توانند شناســنامه ایرانی داشته باشند 
و ایرانی به حســاب بیایند. مشکل از قوانین 
قدیمی و فرسوده است. یکي از اتفاقاتي که 
با حضور اولین موج  مهاجران در کشور ایران 
بســیار متواتر به وقوع پیوست و ادامه پیدا 
کرد ازدواج زنان ایراني با مردان افغانستاني و 
عراقي بود. این ازدواج ها به خصوص در مناطق 
حاشیه شهرهاي مختلف بسیار رواج پیدا کرد 
و منجر به تولد فرزندان زیادي از مادر ایراني 
و پدر خارجي شــد. این پدیده به دلیل عدم 
کارآمدي قوانین و روال  هاي جاري کشــور، 
تبدیل به یکي از مهم  ترین مسائل اجتماعي 
پیش روی حاکمیت شده است. مطابق ماده 
97۶ قانون مدنی، تابعیت ذاتی صرفاً از خون 
پدر منتقل می شود. یعنی اگر مرد ایرانی با 
زن غیر ایرانی ازدواج کند، فرزند آن ها فارغ 
از اینکه در داخل یا خارج ایران متولد شود، 
ایرانی محسوب می شود. اما اگر زن ایرانی با 
مرد غیر ایرانی در داخل یا خارج کشور ازدواج 
کند، فرزند آنها حتی اگر در داخل ایران هم 
متولد شــود، تا 1۸ سالگی ایرانی محسوب 
نمی شــود. این تبعیض جنسیتی در انتقال 
تابعیت، جنبه فقهي ندارد و با نیت حمایت از 
حقوق زنان ایراني در سال 1۳1۳ تدوین شده 
است. حتی در قانون مدنی، ازدواج زن ایرانی 
با تبعه خارجی با محدودیت ها و فرایندهای 

پیچیده ای مواجه شده است.
احمد میــدری معاون وزارت رفاه از آمار این 

ازدواج ها و فرزندان می گوید:
»حدود 7۰ درصد مهاجرانــی که در ایران 
زندگی می کنند، متولد ایران هستند. نگرانی 
که در رابطه با فرزندان مادرایرانی وجود دارد 
این است که بیشتر به سمت پدر افغانستانی 
کشیده شوند اما نتایج پیمایش ها نشان داده 
که حدود 7۰ درصد این بچه ها خود را ایرانی 
می دانند. ۲۳ درصد هویت خود را هم ایرانی 
و هم افغانســتانی می دانند و 7 درصد خود 
را نه ایرانی و نه افغانســتانی. از بین فرزندان 
مادر ایرانی هیچ موردی نداشتیم که هویت 
خود را فقط افغانستانی بداند. طبق پیمایش 
ســال ۲۰۰9 برآورد ۳۵ هزارتایــی از این 
 ازدواج ها داریم که با توجه به متوسط باروری 
۳ الی ۴ فرزند، می شود گفت حدود 1۰۰ هزار 
فرزند مادر ایرانی در کشور هست.  کسانی که 
مادر ایرانی و پدر غیرایرانی دارند، در مقایسه 
با کســانی که پدر و مادر هر دو افغانستانی 
هستند، بحران هویتی بیشــتری را تجربه 
می کنند.« اما آخریــن وضعیت تغییر این 
قوانین در دولت دیده می شود. در هفته های 
گذشته هیئت دولت لایحه ای در این زمینه 
تصویب کرده و در حال ارســال به مجلس 
است. در قانون مصوب 1۳۸۵ درباره وضعیت 
فرزندان زیر 1۸ سال سکوت شده بود، اما با 
اصلاح قانون مصوب 1۳۸۵ و تصویب پیش 
نویس قانونی لایحه در جلسه مورخ 1۳ آبان 
ماه 97 هیئت دولت، فرزندان زیر 1۸ سال با 
تقاضای مادر ایرانی خود می توانند به تابعیت 
ایران درآیند. این یعنی اینکه فرزندان متولد 
شــده از مادر ایرانی و پدر خارجی تا قبل از 
1۸ سالگی می توانند شناسنامه بگیرند و از 
بی هویتی نجات پیدا کنند. تصویب این لایحه 
در مجلس و شورای نگهبان می تواند اقدامی 
با اهمیت برای برخــورداری این کودکان از 
حقوق اجتماعی، حق اقامت پایدار آنها، رفع 
تبعیض بین این کودکان و سایرین به حساب 
بیاید و مشــکل حدود ۳۰۰ هزار نفر از این 

افراد را حل کند.  

عضوفراکسیونایثارگرانمجلس
تأثیرمنفیبرخینسخ
برتواناییمالیبیمهها

خانهملــت:عضو فراکســیون ایثارگران 
مجلس گفت: نســخه ها، سی تی اسکن ها و 
ام آر آی های بی مورد بر توانایی مالی بیمه ها 
برای تحت پوشش قرار دادن نیازمندی های 

واقعی درمانی تأثیر منفی می گذارد.
محمدجواد جمالی نوبندگانی در گفت وگو 
با خبرنگار خبرگزاری خانه ملت، بااشــاره 
به مشکلات جانبازان برای تهیه دارو گفت: 
یکی از مشکلات نســخه نویسی در حوزه 
بهداشــت و درمان به طــور کلی و به طور 
اخــص برای جانبازان، این اســت که ما به 
صورت گایدلاین یا سیستمی که پزشک را 
هدایت کند که چگونه و چه مقدار نســخه 

بنویسد، متأسفانه وجود ندارد.

annotation@pudsonline.ir

3000737274
سامانهپیامکی

                                صفحه جامعه                                   
انتقادها، پیشنهادها و ایده های خود را 

از طریق این پیامک به گروه اجتماعی ارسال فرمائید

خبر
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میهن روزنامـه صبـح ایـران

تعمیر 62 هزار واحد مسکونی در کرمانشاه تهران-قدس: رئیس سازمان مسکن و شهرسازی گفت: 100 هزار واحد مسکونی در کرمانشاه بر اثر زلزله آسیب دیده بودند که 62 هزار واحد 
تعمیری و 38 واحد احداثی بوده و تاکنون عملیات تعمیر واحدهای نیازمند به تعمیر به پایان رســیده اســت. علیرضا تابش گفت: در بخش احداثی 9000 واحد شــهری و 29 هزار واحد نیز روســتایی 

است که واحدهای روستایی تقریبا بالای 90 درصد و شهری ها 67 تا 70 درصد پیشرفت فیزیکی داشته است.

m i h a n @ q u d s o n l i n e . i r

خبر

گزارش

 با وجود گذشت 30 سال از پایان جنگ

پروندهجانبازانشیمیاییکرمانشاهپیگیریمیشود

کرمانشاه- قدس: استان کرمانشاه 371 کیلومتر مرز مشترک 
با کشــور عراق دارد که در طول هشــت سال جنگ تحمیلی 
به صورت مســتقیم درگیر جنگ بود. جنگنده های رژیم بعث 
عــراق صبحگاه 31 تیر 67 با ریختن بمب های ســفید حاوی 
مواد شــیمیایی ســعی کردن تا مقاومت مردم این منطقه را 
بشــکنند. روستای زرده از توابع شهرستان دالاهو و هم چنین 
 روستاهای »نساردیره« در گیلانغرب و بخشی از شهرستان های 
»ثلاث و باباجانی« و »ســرپل ذهاب« از جمله مناطقی بودند 
که آماج بمب های شــیمیایی رژیم بعث قرار گرفتند. بمباران 
شــیمیایی در روستاهای گیلانغرب و شهر های مریوان موجب 
شد تا جمع کثیری از شهروندان برای دریافت خدمات پزشکی 
و درمانی در فهرست جانبازان شیمیایی قرار بگیرند اما هنوز با 
گذشت ســال ها از پایان جنگ هنوز تعدادی از افراد به دنبال 

کمیسیون های تشخیص درصد جانبازی هستند.
اما چرا تاکنون پس از گذشــت این همه سال هنوز بسیاری از 
افراد نتوانســته اند درصد جانبازی خود را تعیین تکلیف کنند 
سوالی است که برای پاسخ آن باید سخنان نماینده مردم مریوان 

و همچنین مدیر کل بنیاد شهید را شنید.
 

ضرورت تعیین تکلیف پرونده ها 
نماینده مردم مریوان و ســرآباد در مجلس شورای اسلامی در 
این رابطه می گوید: ما از زمان جنگ تحمیلی تا به حال افزون 

بر 3000 پرونده بلاتکلیف جانبازی داریم که با وجود شیمیایی 
شدن، درصدی از سوی بنیاد شهید به آن ها تعلق نگرفته است. 
منصور مرادی می گوید: شــاید سؤال باشد که چرا سال ها بعد 
از جنگ هنوز تکلیف جانبازی این افراد مشــخص نشده است 
اما واقعیت این است که این افراد چندین سال است که پیگیر 
این موضوع هســتند و هر بار یا شــورای تأمین یا کمیسیون 

پرونده هایشان را رد کرده است.
وی با اشــاره به تشکیل دو جلسه کمیسیون پزشکی برای این 
افراد در سال گذشته ابراز می کند: متأسفانه تیم پزشکی درصد 
خیلی کمی را به تعدادی از جانبازان شیمیایی ما اختصاص داد.

وی با بیان اینکه در این کمیسیون ها از تعداد 460 پرونده ای که 
در کمیسیون پزشکی بررسی شده کمتر از 30 پرونده سهمیه 
5 یا 10 درصدی دریافت کرده اند ادامه می دهد: این مورد باعث 

نارضایتی های جانبازان جنگ تحمیلی شده است.
وی یادآور می شــود: قبل از جلسات کمیســیون پزشکی در 
جلســاتی که بنده با رئیس بنیاد شهید کشور داشتم، قرار بر 
این شــد که بیش از 3000 پرونده جانبازی که ما در شورای 
تأمین شهرستان ها، بنیاد شهید و کمیسیون پزشکی بلاتکلیف 

هستند، تعیین تکلیف شوند اما هنوز این اتفاق نیفتاده است.

تلاش برای شناسایی جانبازان
مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان کرمانشاه از تلاش 
این بنیاد برای شناسایی و احقاق حق جانبازان احتمالی ناشی 
از بمباران شیمیایی خبر می دهد و می گوید: استان دو میلیون 
نفری کرمانشاه، 9800 شهید تقدیم انقلاب و اسلام کرده است 
و اکنــون 32 هزار نفر از جانبازان و خانواده های شــهدا تحت 

پوشش بنیاد شهید استان کرمانشاه هستند.
حجت الاســلام هادی عســکری با بیان اینکه 21600 جانباز 
و 1800 آزاده هم تنها گوشــه ای از جانفشــانی مردم استان 
کرمانشاه برای انقلاب اســلامی بوده است بیان می کند: سال 
گذشته هشت کمیسیون پزشکی برای تعیین تکلیف مردم با 
حضور بیش از 5800 نفر در روستای زرده و پنج کمیسیون در 

روستای نساره دیره برگزار کردیم. عسکری با اشاره به گذشت 
30 ســال از بمباران شــیمیایی زرده، گفت: افرادی داریم که 
مدعی مصدومیت براثر شیمیایی هستند که ما برای سنجیدن 
صحت و سقم این ادعا برای آن ها سال 96 کمیسیون پزشکی 
را در محل روســتا برگزار کردیم که هنوز نتایج آن به ما اعلام 

نشده است. 

مشکلی برای پوشش نداریم
مدیر بنیاد شهید با اشاره به اینکه ما هیچ تفاوتی بین جانبازان 
شیمیایی و خانواده های شهدای بمباران شیمیایی قایل نیستیم 
و مانند سایر خانواده های شهدا و جانبازان دفاع مقدس به آن ها 
خدمات ارائه می دهیم، می افزاید: افرادی که مدعی مصدومیت 
هستند ابتدا در کمیسیون بررســی آسیب ها توسط پزشکان 
مورد معاینه قرار می گیرند و اگر پزشکان مصدومیت آن ها براثر 

بمباران شیمیایی را تأیید کنند ما می پذیریم.
وی مبنا و معیار بنیاد شهید را نتایج کمیسیون های پزشکی و 
تأیید پزشکان متخصص می داند و می گوید: ما دخل و تصرفی 

در نتایج معاینات تخصصی نداریم. 
حجت الاســلام عســکری با بیــان اینکه اگر فــردی در این 
کمیسیون اولیه بررسی توسط پزشکان تأیید شود برای معاینات 
بعدی معرفی می شــود و در صورت تأییــد در تمام مراحل ما 
برایش پرونده جانبازی تشکیل می دهیم یادآور می شود: برای 
اینکه حقی در این راســتا تضییع نشود حتی افرادی که فاقد 
مدارک بالینی هســتند را نیز برای حضــور در معاینات اولیه 
پذیرش کردیم. وی ادامه می دهد: در همین راستا تمامی افراد 
دارای مدرک و فاقد مدرک که در معاینات اولیه حضور داشتند 
در صورتی که کمیسیون پزشکی مصدومیت آن ها براثر بمب 
شیمیایی را تأیید کند ما مشکلی برای زیر پوشش بردن آن ها 
نداریم. وی همچنین در مورد تعیین درصد جانبازان نیز بیان 
می کند: درصد را کمیسیون پزشکی تعیین می کند و ما در آن 
دخیل نیستیم و براساس میزان صدمه ای که فرد دیده درصد 

به او تعلق می گیرد.

گونه »مورد آمریکایی« و عامل تنگی نفس مردم از جیرفت سر درآوردخبر

تکرار تجربه کاشت گیاهان دردسرساز، این بار در کرمان

ضرورت جمع آوری دکل های مخابراتی از مدارس
یاســوج- قدس: مدیرکل آموزش و 
بویراحمد استقرار  پرورش کهگیلویه و 
دکل هــای مخابــرات در حیاط برخی 
مدارس اســتان را موجب ایجاد نگرانی 

برای اولیای دانش آموزان عنوان کرد.
هــادی زارع پور در نشســت شــورای 
سلامت و امنیت غذایی استان ابراز کرد: 

پژوهش ها نشان می دهد که تشعشعات این دکل ها روی سلامت اثر گذار است.
زارع پور با اشاره به اینکه در سال 90 در زمینه جمع آوری دکل های مخابرات در 
حیاط مدارس مکاتبات لازم انجام شد اما به صورت عملی اقدامی صورت نگرفت، 
اظهار کرد: مخابرات معتقد بوده این دکل ها برای ســلامت ضرری ندارد این در 

حالی است که برای اثبات این ادعا نتیجه هیچ پژوهشی را ارائه نمی کند.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی یاسوج نیز در این رابطه گفت: بر اساس نتایج برخی 
از پژوهشهای انجام شده وجود دکل های مخابراتی برای سلامت انسان بویژه برای 

زنان باردار و کودکان مضر است.
اورنــگ ایلامی افــزود: این موضوع به صورت دقیق بررســی و در صورت تأیید 

تأثیرگذاری در سلامت، جمع آوری آن ها به جد پیگیری می شود.

مردم خوی نیازمند تأمین آب شرب
اردبیل-تسنیم: رئیس شورای اسلامی 
شهر خوی گفت: تأمین آب شرب سالم و 
بهداشتی برای ساکنان خوی اصلی ترین 
مطالبه مردم از ریاست جمهوری است 
و شــهروندان این منطقه سال هاســت 

چشم به راه حل این مشکل هستند. 
غلامعلی شریف اظهار داشت: اصلی ترین 
مطالبه مردم این شهرستان تأمین آب شرب است هم چنانکه در سالهای گذشته 
نیز تأمین آب شرب از سد آغ چای مطالعه شده و پیش بینی هایی صورت گرفته 
و ردیــف اعتباری نیز برای آن در نظر گرفته شــده و حتی لوله های مربوط نیز 
آماده شــده بنابراین مردم خوی چشم به راه رسیدن آب شرب قابل قبول به این 

شهرستان هستند.
وی افزود: در بخش آب موضوع تصفیه خانه نیز یک نیاز مهم برای شــهر خوی 
اســت چون در حال حاضر کیفیت آب خوی خطر جدی برای شهروندان است  
چراکه شهری با جمعیت 200 هزار نفر هنوز هم برای تأمین آب خود از چاه های 

عمیق استفاده می کنند.

300 زوج قزوینی متقاضی فرزندخواندگی 
بهزیســتی  مدیرکل  قزوین-قدس: 
اســتان قزوین گفت: تعداد متقاضیان 
فرزند خواندگی در اســتان قزوین زیاد 
بوده و حــدوداً 315 زوج بدون فرزند و 
15 نفــر از زنان مجــرد و 6 زوج دارای 
فرزند در پشــت نوبت فرزند خواندگی 

هستند. 
علیرضا وارثی اظهار داشــت: فرزند خواندگی به فرآیندی اطلاق می شود که در 
آن یک کودک از سوی یک زن و شوهر که والدین بیولوژیک او نیستند اما قانونا 

والدین او هستند در خانواده ای پذیرفته می شود.
وی بیان کرد: از ابتدای ســال 97 تا کنون پنج فرزند خواندگی در استان وجود 
داشته که چهار نفر از فرزندان دختر و یک نفر پسر بوده است و چهار فرزنددیگر 

نیز با هماهنگی های صورت گرفته از سایر استان ها گرفته شده است. 
وی تأکید کرد: فرزند خواندگی شیوه ای از مراقبت کودکان است و در آن رابطه 
والد فرزندی به شــیوه قانونی، عاطفی و اجتماعی بین افرادی برقرار می شود که 

هیچ رابطه ای به واسطه تولد با یکدیگر ندارند.

زاگرس نیازمند مدیریت جامع
خرم آباد-ایسنا: رئیس مرکز تحقیقات 
و آمــوزش کشــاورزی و منابع طبیعی 
لرســتان گفت: اعمال نشدن مدیریت 
جامــع بــر زاگــرس آن را به شــکل 
بی سابقه ای در معرض تهدید قرار داده 
است. مراد سپهوند اظهار کرد: در حال 
اعمال نشدن  حاضر مشــکلاتی چون 
مدیریت جامع بر جنگل ها و منابع طبیعی، طغیان عوامل خســارت زایی چون 
سوسک چوبخوار و بیماری ذغالی، آتش سوزی های عمدی و شبه عمد در جنگل ها 
و مراتع این زیست بوم و خشک شدن یا قطع درختان بلوط توسط افراد سودجو 
و... اکوسیستم پیچیده و شکننده زاگرس را به شکل بی سابقه ای در معرض تهدید 
قرار داده اســت. وی اضافه کرد: در چنین شرایطی برای غلبه بر بحران های این 
ناحیه، نیازمند برنامه ریزی و اقدام ســریع در جهت شناسایی کانون های بحران، 
کنترل آفات و بیماری ها، تحقیــق و پژوهش پیرامون تنوع گیاهی و گردآوری 
نمونه ها، حفاظت از ذخایر ژنتیکی در معرض تهدید و تکثیر گونه های ســازگار 
با شــرایط آب و هوایی ناحیه زاگرس و ترمیم بافت جنگلی این منطقه هستیم. 
ســپهوند بیان کرد: طغیان آفاتی چون انواع پروانه هــا و زنبورهای جوانه خوار، 
سوسک چوبخوار و بیماری زغالی و رسیدن این عوامل خسارت زا به آستانه زیان 
اقتصادی به خوبی نشان دهنده پدیده زوال و مرگ و میر درختان بلوط است. وی 
گفت: حجم این خســارات به حدی نگران کننده است که باید برای جنگل های 

بلوط استان تمهیداتی در همین حد گسترده و سریع اندیشیده شود.

افزایش 167 درصدی بارش های پاییزی 
بوشهر-قدس: بنــا بر گفته مدیر کل 
دفتــر مطالعات پایه منابــع آب ایران، 
بارش هــای پاییــزی کشــور تاکنون 
24میلی متر بوده که در همســنجی با 
9 میلی متر سال گذشــته 167 درصد 
افزایش نشان می دهد. به گزارش روابط 
عمومی شــرکت آب منطقه ای استان 
بوشهر فراز رابعی غلامی اظهار کرد: این میزان بارندگی به صورت میانگین نسبت 
به شرایط نرمال 50 سال گذشته که 15 میلی متر بوده است 60 درصد افزایش 
نشان می دهد.  وی بیان کرد: در روزهای گذشته میزان بارندگی بیش از میانگین 
بارش بلند مدت بوده ولی به معنی جبران کسری مخازن آب زیر زمینی نیست. 
رابعــی غلامی ادامــه داد: از ابتدای ســال آبی جاری )اول مهرماه( در اســتان 
بوشهر 22/1میلی متر تاکنون بارش ثبت شده که این میزان نسبت به وضعیت 
مشابه سال گذشته که صفر بوده، 22/1 میلی متر افزایش داشته است اما نسبت 
به شرایط نرمال که 6/7 درصد بارش ثبت شده معادل 230 درصد افزایش نشان 
می دهد.  مدیر کل دفتر مطالعات پایه منابع آب ایران افزود: این اعداد نباید ما را 

امیدوار کند که مشکلات بارشی و آب استان بوشهر برطرف شده است. 
وی بیان کرد: از 16 محدوده مطالعاتی منابع آبی در این استان 12 محدوده به 
لحاظ منابع آبی ممنوعه و چهار محدوده باقی مانده نیز از محدوده های ساحلی 

است که منابع آب قابل ملاحظه ای ندارند. 

احتمال طغیان مسیل ها در خوزستان 
خوزستان - ایرنا: اداره  کل هواشناسی 
خوزســتان در خصــوص بارندگی های 
آخر هفته در اســتان اخطاریه ای صادر 
کرد. گفتنی اســت بنا بر اعلام سازمان 
هواشناســی تا اوایل روز شــنبه شاهد 
افزایش ابر، رگبار بــاران و رعد و برق و 
وزش باد قابل ملاحظه در سطح استان 
هستیم که سبب بارش های گسترده همراه با رعد و برق و بعضاً تگرگ و تندباد 
لحظه ای خواهد شــد. در این اخطاریه آمده اســت: با توجه به شدت بارش ها، 
آبگرفتگی معابر و طغیان مســیل ها در اغلب نقاط استان بویژه در نیمه شرقی، 
جنوبی و ارتفاعات اســتان مورد انتظار است و بارش در ارتفاعات نیز به صورت 

برف خواهد بود.

سوت قطار در گیلان 
هفته آینده شنیده می شود

رشــت-قدس: اســتاندار گیلان گفت: 
راه اندازی اولیه راه آهن رشت - قزوین، هفته 
آینده انجام و ســوت قطار در این اســتان 

شنیده می شود. 
مصطفی ســالاری با قدردانی از تلاش های 
مستمر دکتر نوبخت معاون رئیس جمهوری 
در به ثمر نشســتن راه آهن رشت-قزوین 
افزود: راه آهن رشت - قزوین پنجشنبه هفته 
آینده با حضور دکتر نوبخت رئیس سازمان 
برنامــه و بودجه و مســئولان وزارت راه و 
شهرســازی، به صورت اولیه به بهره برداری 
رســیده و پس از آن، حــدود دو ماه دیگر 
با حضور رئیس جمهوری به طور رســمی 

افتتاح می شود. 
وی ادامه داد: آزادراه رشــت - قزوین غیر از 
هشــت کیلومتر آن در محدوده شهرستان 
رودبار، تکمیل شده و بهره برداری از راه آهن 
رشت - قزوین، زمینه را برای حضور بیش از 
پیش گردشگران در گیلان فراهم می کند. 

اســتاندار گیلان با یادآوری اینکه ایستگاه 
راه آهن آستارا به بهره برداری رسیده، افزود: 
بخشــی از حمل کالاها از ایســتگاه انجام 
می شــود اما بنا داریم تا بــا بهره برداری از 
راه آهن رشت - آستارا، بخشی از روند حمل 
کالاهــا و واردات و صادرات را از این طریق 

انجام دهیم. 
وی با اشــاره به تســهیل در گردشگری با 
بهره بــرداری از راه آهن رشــت - قزوین و 
آزادراه این مســیر گفت: ایــن دو موضوع 
استان را در معرض تقاضای بیشتر برای ویلا 
سازی و ســکونت گاه های موقت قرار داده 
که لازم است برای حفظ اراضی کشاورزی 
و ملــی و همچنین رفــع نگرانی و دغدغه 
هموطنان و گردشگران، احداث واحدهای 

بوم گردی در نظر گرفته شود. 

برداشت زعفران از مزارع 
سیستان و بلوچستان 

ســازمان  باغبانی  مدیر  زاهدان-قدس: 
جهاد کشــاورزی سیســتان و بلوچستان 
پیش بینی کرد بیش از 53 کیلوگرم زعفران 
از مزارع سیســتان و بلوچســتان برداشت 

 شود.  
اردشیر شــهرکی اظهار داشت: 18 هکتار 
از مزارع سیســتان و بلوچستان زیر کشت 
زعفران رفته که پیش بینی می شود امسال 
بیش از 53 کیلوگرم زعفران در این استان 

برداشت شود. 
وی با اشــاره به اینکه کشــت زعفران به 
صورت پایلوت از سه سال پیش در 5هکتار 
از مزارع استان شروع شده است، ادامه داد: 
تقریباً از هر هکتار از مزارعی که زیر کشت 
زعفــران رفته حدود پنج تــا 10 کیلوگرم 
زعفران برداشت می شود البته در سال اول 
چون کار به صورت الگویی اســت برداشت 

زیادی انجام نمی شود. 
وی افزود: کشت و توســعه مزارع زعفران 
تا دو ســال آینــده در مزارع سیســتان و 
بلوچســتان ادامه دارد تــا در نهایت مکان 
مناسب برای کشت زعفران در این استان 

مشخص شود.

پیگیری دلایل قطع بیمه 
قالیبافان تبریزی

تبریز-قدس: اســتاندار آذربایجان شرقی 
گفت: قطع بیمه با سابقه 10 ساله به دلیل 
تأخیر یک روزه در پرداخت حق بیمه محال 
است و موضوع باید توسط مدیریت تأمین 
اجتماعی رسیدگی شود. به گزارش روابط 
عمومی استانداری آذربایجان شرقی، مجید 
خدابخش با اشــاره بــه ادعاهای مربوط به 
قطع بیمه 30 هزار قالیباف استان در چند 
سال گذشته، گفت: قطع بیمه با سابقه 10 
ســاله به دلیل تاخیر یک روزه در پرداخت 
حق بیمه محال است و موضوع باید توسط 
مدیریت تامین اجتماعی رســیدگی شود. 
استاندار آذربایجان شرقی افزود: 200 هزار 
نفر در صنعــت فرش آذربایجان شــرقی 
مشغول به فعالیت هستند که از این تعداد 

تنها 50 هزار نفر بیمه هستند.

کاشت گیاه 
»کاپوس« 
معروف به »مورد 
آمریکایی« با اولین 
بارش پاییزی ذرات 
کوچک موجب 
حساسیت، تشدید 
آسم و بیماری های 
تنفسی در بین 
مردم می شود

بــــــــرش

 کرمان / قد   س  بارش باران در خوزستان 
و به دنبال آن مراجعه بیش از 50 هزار نفر 
به دلیل عامل تنگی نفس به بیمارســتان 
در طی ســال های 92 تا 94 نخستین بار 
فرضیه باران های اسیدی ناشی از آلودگی 
هــوا را در جنوب کشــور تقویت کرد اما 
واقعیت این نبود و با اینکه گفته می شــد 
آلودگی ناشی از صنعت نفت و پتروشیمی 
قطــرات بــاران را آلوده کــرده اما عامل 
تنگی نفس مردم مسئله پنهان دیگری بود.

بارش باران در خوزســتان هنوز هم نفس 
مــردم را می گیرد و با اینکه این مشــکل 
همچنان ادامه دارد اما در حال حاضر برای 
بسیاری از کارشناســان عامل این اتفاق 

روشن و مبرهن است.

عامل شناسایی شده 
»کاپوس«  گیــاه  کاشــت 
معروف به »مورد آمریکایی« 
هر چند در استان خوزستان 
باعث زیبا و سرســبز شدن 
این  شــهرهای  از  بسیاری 
استان شده است اما معمولاً 
هر ســال با اولیــن بارش 
کوچک 2.5،  ذرات  پاییزی 
5 یا 15میکرونی ناشــی از 
پراکنده شدن گرده های این 
گیاه که نوعی مواد »آلرژن« 
اســت، موجب حساســیت، تشدید آسم 
و بیماری های تنفســی در بین مردم این 
استان می شود. بنابر اعلام وزارت بهداشت 
علت طغیان فصلی آسم بعد از اولین باران 
در خوزســتان باران اسیدی، اکسیدهای 
نیتروژن با مونوکســیدکربن نیست بلکه 
ترکیدن محصــول گیاه مورد آمریکایی و 

پراکنده شدن آن در هوا علت آن است.

تکرار اشتباه 
با وجود اینکه برای بسیاری از شهروندان 

و کارشناسان بهداشــت مشکلات ناشی 
از گیاه کاپوس یــا همان مورد آمریکایی 
مشخص شده است اما شهرداری کرمان 
و بویژه در شهرســتان جیرفت بتازگی به 
کاشــت این گیاه در اماکن عمومی روی 
آورده اســت که احتمالاً با بارش های در 
پیش رو باید شاهد عامل تنگی نفس مردم 
کرمان علاوه بر خوزستان و مراجعه آن ها 
به بیمارستان ها علی رغم میل باطنی بود.

با وجود اینکه کارشناسان محیط زیست 
اعتقــاد دارند ایــن درخــت می تواند با 
آلوده  کــردن هوا از طریق گرده های خود 
بیماری هایی نظیر حساسیت، عروق، ریوی 
و غیره را افزایش دهد و حتی از تشــکیل 
ابرهای باران  زا نیز جلوگیری می کند اما 
متولیان شــهرداری اصرار بر کاشت این 

درخت در فضای سبز این شهر دارند.
بنا به گفته کارشناســان محیط  زیست، 
کنوکارپوس یک گیاه سمی بوده و سبب 
افزایش حشرات موزی می شود و برخلاف 
درختان مثمر که سایه ای مطبوع و خنک 
دارند این درختان که بیشتر از گونه های 
کنوکارپوس، اکالیپتوس و کهور آمریکایی 

هستند سایه ای گرم دارند.

درختان مثمر 
علی کاظمی یکی از شــهروندان جیرفتی 
در این رابطه می گوید: ورودی شــهر بم و 
یا ارگ جدید را اگــر نظاره کنید به جزء 
خوشــه های خرما تصویــر دیگری وجود 
ندارد و این یعنی برند استان و خود تابلویی 
برای جذب گردشگر است. وی اعتقاد دارد 
توجه به گونه های بومی بویژه نخل خرما به 
اصالت و زیبایی شهر می افزاید و لذا کاشت 
گونه های بومی شده و سازگار با آب و هوای 
این اســتان بر کاشت گونه های غیر بومی 
ارجحیت و اولویت دارد. رضا محمودی نیز 
می گوید: وقتی در خبر ها این گیاه به عنوان 
عامل تنگی نفس مردم اهواز معرفی شده و 
در زمان بارندگی مردم را روانه بیمارستان 
می کند پس کاشــت ایــن درخت با چه 

توجیهی در این استان انجام شده است؟
وی بیــان می کند: تا آنجــا که من اطلاع 
دارم این درخت حتــی پرندگان را هم از 
خــود دور می کند و اجازه لانه ســازی به 
آن هــا نمی دهد لذا نبایــد زیبایی فضای 
شهر را فدای این مشکلات کرد. محمودی 
می گوید: اگر به جای همین درخت بی ثمر 
مانند کارناپوس که نه اجازه رشد گیاهان 

را در جــوار خود می دهد و نه ثمری برای 
شهروندان دارد درخت نارنج و خرما کاشته 
شود نه تنها انسان ها می توانند از میوه آن 
به عنوان یک تغذیه ســالم استفاده کنند 
بلکه جانوران بویژه پرندگان نیز می توانند 

از دانه های آن ها تغذیه کنند.

نیازمند بررسی 
در همین حال ســخنگوی شورای شهر 
جیرفت در پاســخ به ابهامات مطرح شده 
در خصوص کاشــت ایــن درخت گفت: 
تاکنون هیــچ گزارشــی از طرف کمیته 
تحقیقات دانشگاه علوم پزشکی جیرفت 
مبنی بر افزایش بیماری ها از جمله آلرژی 

و بیماری   های عروقی یا عفونت نداشتیم.
روح الله میرکهنوج دلیل استقبال از کاشت 
این گیاه را ســازگاری با شــرایط کم آبی 
و آب و هــوای گرم عنوان کــرد و افزود: 
این درخت به دلیــل مصرف کم آب جزو 
درختان مقاوم به شــمار می روند و میزان 
آبیاری آن ها نســبت به دیگــر درختانی 
که داریم کمتر اســت. وی عنــوان کرد: 
کنوکارپوس هــا در مقابل گرمای جیرفت 
مقاومت زیــادی دارند هرچند که عیوبی 
هــم دارند. وی در پاســخ به این ســؤال 
که آیا با عیوب این درخت آشــنا هستید 
پاسخ داد: متاسفانه این درختان غیرمثمر 
هســتند و با توجه به گرده ای که از خود 
پراکنده می کنند حتی پرندگان به سمت 
آنها نمی آیند از سویی دیگر ریشه های این 
درختان می تواند به تأسیســات زیربنایی 
شــهر آســیب بزند اما تاکنــون موردی 
مشاهده نشده اســت. میرکهنوج با بیان 
اینکه فضای سبز باید تلفیقی باشد، افزود: 
با این وجود طی نشستی در شورای شهر 
تحت عنوان کارگروه کشــاورزی با حضور 
تعدادی از مهندســان کشــاورزی از نظر 
علمی، این درخت را مورد بحث و بررسی 

قرار خواهیم داد.
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روزنامـه صبـح ايـرانسياست

كريمى قدوسى: چراغ  خاموش قوانين FATF اجرا مى شود فارس: نماينده مردم مشهد در مجلس گفت: مجمع تشخيص مصلحت نظام دو ايراد به لايحه الحاق به CFT وارد دانسته كه 
يكى مغايرت اين لايحه با سياست هاى اقتصاد مقاومتى و ديگرى مغايرتش با سياست  خارجى جمهورى اسلامى است و 22 ايراد شوراى نگهبان هم ايراد به كنوانسيون است نه متن لايحه. اكنون به 

صورت چراغ خاموش بسيارى از كارها در كشور در رابطه با CFT انجام شده و بسيارى از بانك ها كارهايى را در اين زمينه انجام دادند.

روزنامه حامى دولت خطاب به روحانى: حاضريد 
دختران خودتان را در استاديوم آزادى ببينيد؟

جمهورى اســلامى: ايــن روزنامه 
حامى دولت نوشــت: ترديدى نيست 
اقدامــات كم هزينه  برخــى  بــا  كه 
مى توان ميزان خشــنودى اجتماعى 
مردم را افزايش داد، ولى ســؤال اين 
اســت كه اين كارها چيســت اند و با 
چه قيمتى بايد انجام شــوند؟ حضور 

زنان در اســتاديوم هاى ورزشــى مخصوص زنان از اين قبيل موارد است و 
البته بســيارى كارهاى ديگر هم. ولى آقاى رئيس جمهور حتماً خبر ندارند 
در اســتاديوم با حضور بانوان چه گذشــت والا اين مورد را به عنوان نمونه 
نمى گفتند.خوب اســت ايشان فيلم صحنه ها را ببينند و پاسخ دهند كه آيا 
چنين صحنه هايى با تشــخص زن مسلمان سازگارى دارد يا نه؟ دولتمردان 
به ظاهر طرفدار حضور بانوان در اســتاديوم هاى ورزشــى آيا حاضرند زنان و 
دخترانشــان را در چنين صحنه هايى كه فيلم هاى منتشرشده از استاديوم 
نشان مى دهند، ببينند؟ مى دانيم كه عده اى براى پيشبرد مقاصد خود، ما را 
متهم به تحجر مى كنند، ولى ترجيح مى دهيم انگ تحجر به ما بچسبانند و 

شاهد چوب حراج زدن به تشخص زن مسلمان نباشيم.

ظريف و صنعت پهلوان پنبه سازى
سياست: پرويز امينى جامعه شناس سياسى در كانال شخصى خود نوشت: 
يك شــاخص براى ديپلمات هاى كاركشــته و موفق اين است كه: دست كم 
خطاى فاحش علنى نمى كنند يا اگر مى كنند، در دوره مسئوليت ديپلماتيك 
خود نمى كنند و يا اگر در دوره مســئوليت ديپلماتيك خود مرتكب خطاى 
علنى مى شــوند، دست كم به عنوان رأس دستگاه ديپلماسى نمى كنند يا اگر 
در اين ســطح نيز خطاى علنى مى كنند، فلش اين خطا عليه كشورشــان 
نيست.يا اگر هســت، در دوره هاى سختى كه كشورشان تحت فشار سنگين 
خارجى اســت، نمى كنند يا اگر در اين شــرايط نيز از اين خطاها مى كنند، 
همان حرفى را نمى زنند كه اثبات ادعاهاى مهم ترين دشــمنان آن ها باشد 
يــا باز اگر چنين مى كنند، لااقل در دوره اى كــه ابرپروژه ديپلماتيك آن ها 
(برجام)، تا مغز اســتخوان فلج شده است، اين كار را نمى كنند. يا دست كم 
عليه كشــور خود كه با وجود شكست ايده هايش از برجام و غيربرجام، از او 
تنديس مى ســازد و از او به عنوان قهرمان ديپلماسى قدردانى مى كند و در 
يك ابرپروپاگانداى سياســى و رسانه اى از او چهره اى مى سازد، نمى كرد. در 
تحليل بنيادى تر، مشكل، ظريف نيست. مشكل، صنعت پهلوان پنبه سازى در 
كشورمان است كه 40 ســال است در همه عرصه ها از سياست تا انديشه و 

فرهنگ و هنر و رسانه و... در حال كار بى وقفه و مداوم است.

نيمى از پول نفت ايران در هند مى ماند!
ايسنا: سوراب كومار ســفير هند در ايران درديــدار با رئيس اتاق بازرگانى 
تهران گفت: برابــر معافيت موجود از خريد نفت، هندوســتان مى تواند در 
6 مــاه آينده روزانه معادل 300 هزار بشــكه نفت از ايــران بخرد كه نيمى 
از پــول حاصل از اين فروش به ارز محلى روپيه به حســاب بانك هاى ايران 
نزد بانك هاى هندى واريز مى شــود كه ايران مى تواند با آن تمامى نيازهاى 
خود از كالاهاى اساســى چون غــذا و دارو گرفته تا كالاهاى موردنياز ديگر 
را، به شــرط اينكه مشمول تحريم نباشند، از هند بخرد. اين پول همچنين 
مى تواند از طريق سفارت ايران در هند يا دانشجويان ايرانى در حال تحصيل 
در دانشگاه هاى هند مورد استفاده قرار گيرد يا توسط شركت هاى ايرانى در 
هند ســرمايه گذارى شود. نيم باقيمانده ديگر نيز مى تواند به يورو يا ارزهاى 
ديگر تبديل شــود و ايران مى تواند آن را برداشت و انتقال دهد. البته براى 
انتقال اين پول بايد مكانيسمى ديده شود كه در صورت وجود آن، انتقال به 

خارج از هند ممكن خواهد بود.

 سياست  روز گذشته سخنگوى وزارت خارجه 
اتريش اعلام كرد كه كشورش پس از بررسى هايى 
كه انجام داده به اين نتيجه رسيده است كه فعلاً 
شرايط پذيرش ميزبانى كانال مالى ايران و اروپا را 
ندارد. پيش ازاين رسانه بلومبرگ نيز اعلام كرده 
بود كه هيچ كشورى نمى خواهد ميزبان مكانيسم 

ويژه نقل و انتقالات مالى با ايران باشد.
آيا اين اظهارات بــراى پايان دادن به بى عملى و 
چشم انتظارى از اروپا كافى نيست؟ رئيس جمهور 
در دوره جديــد دولتش و بويژه يك ســال اخير 
درباره لزوم اميد دادن به مردم و جامعه ســخن 
گفته و القاى نااميدى را بزرگ  ترين خيانت دانسته 
است، موضوعى كه موردپذيرش همه جريان هاى 
دلسوز انقلاب و مردم نيز هست، اما پذيرش اين 

موضوع به معناى ناديده گرفتن واقعيت ها نيست.

 بى عملى دولت، بزرگ ترين منشأ نااميدى
6 ماه از خروج ترامپ از توافق برجام گذشــته 
و آمريكا همه تلاش هايش (چه در قالب جنگ 
اقتصادى و چه جنگ روانى) را براى اثرگذارى 
تحريم هــا انجام داده اســت. پيش ازاين نيز و 
حتى در زمــان اوباما رئيس جمهور پيشــين 
آمريكا هم اين كشــور تعهدات خود را به طور 
كامــل انجام نداده بود، اما دولت بدون كاهش 
تعهدات برجامى اش و با بى عملى چشم انتظار 
اروپايى هاســت. اين بى عملى خود بزرگ ترين 

منشأ نااميدى جامعه و مردم نيست؟

 اروپا حتى به صورت نمادين 
هم حاضر به اقدام نشد

اروپا بعد از خروج ترامپ از برجام وعده يافتن 
يــك راه حل براى ادامه اين توافــق را داد اما 
هرچه گذشــت، اين وعده پــوچ بودن خود را 
بيشتر نشــان داد. شايد جدى ترين وعده اروپا 
SPV يا ســازوكار ويژه تبــادل مالى با ايران 
اســت كه قرار بود تا اوايل آبان ماه و پيش از 

آغاز دور دوم تحريم هاى آمريكا اجرايى شود.
ولى چند روز مانده به اين موعد رويترز به نقل 
از چنــد ديپلمات اروپايى اعــلام كرد كه اين 
ســازوكار در 4 نوامبر به طور نمادين شروع به 
كار خواهد كرد و تا اوايل سال ميلادى 2019 

عملياتى نخواهد شد. اما اكنون 24 آبان است و 
حتى از شــروع نمادين اين سازوكار ويژه خبرى 
نيست و مقامات و رسانه هاى غربى آب پاكى را 

بر روى دستان دولت ايران ريخته اند.

 هيچ كشور اروپايى
 حاضر به پذيرشSPV  نيستند

به گزارش تســنيم بلومبرگ در گزارشى نوشت: 
«مكانيسم ويژه بخشى اساسى از تلاش هاى اروپا 

براى زنده نگه داشــتن برجام است كه هدف آن 
دور زدن تحريم هاى آمريكا و فراهم كردن امكان 
تداوم تجارت با ايران است. به گفته 3 منبع آگاه، 
كشــورهاى عضو اتحاديه اروپا اتريش را به عنوان 
بهترين گزينه جهت ميزبانى از مكانيســم ويژه 
نقل و انتقالات مالى به ايــران انتخاب كرده اند. 
به گفته يك منبع آگاه، آلمان، فرانسه و انگليس 
از كشــورهايى هستند كه تلاش دارند اتريش را 
به ميزبانى از اين مكانيســم متقاعد كنند. البته 
اتريش خودش چندان تمايلــى به اين ميزبانى 
ندارد. بلژيك، لوكزامبورگ و فرانسه نيز به عنوان 
گزينه هاى احتمالى شناسايى شده اند اما بلژيك و 

لوكزامبورگ حاضر به پذيرش آن نشده اند».

 رئيس دوره اتحاديه اروپا هم عقب نشست
اما ديــروز «پيتر گوشــل باوئر» 
سخنگوى وزارت خارجه اتريش 
درباره امكان ميزبانى اين كشور 
براى كانال مالى ايــران و اروپا 
(SPV) گفت كه در حال حاضر 

چنين امكانى وجود ندارد.
بــه گزارش خبرگــزارى فارس 
اين مقام اتريشــى در اين مورد 
اتريش گفت: «از  به خبرگزارى 
ما پرسيده شــده كه آيا اتريش 
آمادگــى دارد اين ســامانه را 
درخواســت  اين  كند.  ميزبانى 

كاملاً موردبررســى قرارگرفته اســت و با ديگر 
وزارتخانه ها و مؤسســات مالى مانند بانك ملى 
هم مطرح شده است. نتيجه بررسى اين است كه 
همچنان پرســش هايى وجود دارد كه هم اكنون 
براى آن پاســخى وجود ندارد و به همين دليل 
ما به اين نتيجه رســيديم كه الآن در شرايطى 

نيستيم كه ميزبان سامانه SPV باشيم».
گوشــل باوئر همچنين گفت: «پرسش ها شامل 
مسائل فنى زيادى در ارتباط با كارايى اين سامانه 
است. اتريش اصولاً از اين سامانه حمايت مى كند، 
اما طبيعتاً بايد به منظور دستيابى به هدف خود 

طراحى شود».
البته بلومبرگ در گزارش چند روز پيش خود به 
اين شك و ترديد اتريش اشاره كرده و نوشته بود: 
«يك منبع ديگر گفت، مشكل لاينحل اين است 

كه چگونه مى توان به بانك هاى طرف همكارى با 
مكانيســم ويژه اطمينان داد كه از آن ها در برابر 
ريســك محروميت از بازار مالى آمريكا حمايت 
خواهد شــد. از منظر سياســت داخلى اتريش، 
موضوع ميزبانى اين كشــور از مكانيســم ويژه 
اروپا در مقطع زمانى حساســى براى سباستين 
كورز، صدراعظم اتريش مطرح شده است. كورز 
رياســت دولتى ائتلافى را با حــزب ملى گراى 
آزادى (متشــكل از فعالان نازى) بر عهده دارد و 
بــراى خارج كردن وزراى حزب آزادى از بايكوت 
رژيم صهيونيستى، در تلاش براى تقويت روابط 
با اين رژيم اســت. مســلماً تلاش براى تسهيل 
تجارت با ايران كه دشمن قسم خورده اسرائيل به 
شمار مى رود، در تضاد با تلاش هاى دولت اتريش 

است».
دوره اى  رياست  به عنوان  اتريش 
اروپا شناخته مى شود و روحانى 
بعد از خروج ترامپ، اولين سفر 
خود را به اين كشور انجام داد تا 
مذاكرات برجام اروپايى را كليد 
بزند، اما همان زمان هم بسيارى 
از كارشناسان نسبت به نتايج اين 

مذاكرات خوش بين نبودند.

 اطمينان خاطر 
آمريكايى ها از بى عملى اروپا

اين  به  آمريكايى هــا  واكنــش 
پيشنهاد اروپا نيز نشان دهنده واقعيت هاى پشت 
پرده آن اســت. معاون وزارت خزانه دارى آمريكا 
روز گذشته اعلام كرد: «آمريكا نگران كانال مالى 
اروپــا براى ادامه تجارت با ايران نيســت چراكه 
شــركت ها در حال حاضر در حال خروج از اين 
كشور هســتند. من معتقدم خبر بزرگ تر اروپا 
اين اســت كه شــركت ها در حال خروج از بازار 
ايران هســتند. او گفت من درواقع اصلاً نگران 
SPV اروپا نيستم. من معتقدم ما مكانيسم هاى 
بيشترى خواهيم يافت كه با آن مى توانيم با هم 

كار كنيم».
البته اين اظهارات مى تواند در همان قالب جنگ 
روانى آمريكا باشد اما واقعيت هاى ميدانى نشان 
مى دهد كه نبايد بيشــتر از اين كشور را معطل 

اروپا كرد.

بعد از 6 ماه، هيچ كشورى ميزبان تبادل مالى نمى شود 

پايان چشم انتظارى واهى به پاى اروپا

6 ماه از خروج 
ترامپ از توافق 

برجام گذشته اما 
دولت بدون كاهش 

تعهدات برجامى اش 
و با بى عملى 
چشم انتظار 

اروپايى هاست

بــــــــرش

s i y a s a t @ q u d s o n l i n e . i r

اروپا به دنبال منافع اقتصادى يا امنيتى؟
اروپــا به صراحت غيرعملى بــودن وعده هاى 
خود را اعلام كــرده و حتى در صورت عملى 
بودن SPV، آنچه ايران به اروپا تضمين داده، 

مخاطرات زيادى براى كشورمان دارد.
فدريكا موگرينى، مســئول سياست خارجى 
اتحاديه اروپــا ديروز چهارشــنبه در جريان 
سخنانى در گروه بحران در بروكسل بار ديگر 
بر حمايت اتحاديه اروپا از توافق هســته اى با 
ايران (برجام) تأكيد كرد، اما گفت: «اروپا توافق 
هســته اى با ايران را حفظ مى كند و اين كار 
را به دليل منافع و مســائل بازرگانى صورت 
نمى دهد بلكه به دلايل امنيتى اين كار را انجام 
مى دهد». اصرار بر انجام دستورات FATF به 
معنى انجام خواسته هاى امنيتى اروپاست اما به 
ازاى آن ايران چه دريافت خواهد كرد؟ دولت 
تلاش دارد بســته اروپا را يك بسته اقتصادى 
نشــان بدهد، امــا به گفته ياســر جبرائيلى، 

پذيرش پروژه هــاى FATF و SPV اجراى 
سازوكار نفت در برابر غذاست.

اين كارشــناس اقتصــادى در همــان زمان 
مطرح شدن SPV نوشت: «اين قطعات پازل 
در كنار هم يك تصوير روشن از آينده به دست 
مى دهد. دشــمن قصد دارد بخش تحريمى 
اقتصاد ايــران را كه عبارتســت از حوزه هاى 
صنعتى، دفاعى، امنيتــى، فرهنگى و قضايى 
ما، از بخش غير تحريمى ايران كه عبارتست 
از جامعه مصرفــى ما، تفكيك كرده و به يك 
دوگانگى و شكاف در داخل دامن بزند. سازوكار 
SPV يك ترجمــه ديگر براى پروژه نفت در 
برابر غذاست. اروپايى ها با سازوكار SPV حتى 
قطعات خودرو هم به ايران نخواهند فروخت، 
چراكه صنعت خودروى ايران در ليست تحريم 
قرار دارد و بر اين اســاس، نبايد ذينفع نهايى 

تجارت باشد».

بازتاب

 ايــن روزنامه 
حامى دولت نوشــت: ترديدى نيست 
اقدامــات كم هزينه  برخــى  بــا  كه 
مى توان ميزان خشــنودى اجتماعى 
مردم را افزايش داد، ولى ســؤال اين 
اســت كه اين كارها چيســت اند و با 
چه قيمتى بايد انجام شــوند؟ حضور 

زنان در اســتاديوم هاى ورزشــى مخصوص زنان از اين قبيل موارد است و 
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جهان روزنامـه صبـح ايـران
j a h a n @ q u d s o n l i n e . i r

 روزنامه سیاسی، اجت�عی، فرهنگی صبح ایران

اذان ظهر

نيمه شب شرعى

غروب خورشيد

اذان صبح فردا

اذان مغرب

طلوع خورشيد

اوقات شرعى به افق مشهد
اذان ظهر

نيمه شب شرعى

غروب خورشيد

اذان صبح فردا

اذان مغرب

طلوع خورشيد

ذكر روزاوقات شرعى به افق تهران
(صد مرتبه)  
لا اله الا االله
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 «آنگلا مركل» صدراعظم آلمان درباره تأســيس و راه اندازى 
ارتش واحد اروپايى نوشت: يكى از ضرورت هاى حال و آينده 
اروپا تشكيل اين ارتش بوده و ايجاد يك شوراى امنيت اروپايى 

نيز در كنار ارتش واحد اروپايى ضرورى به نظر مى رسد.

مايك پنس معاون رئيس جمهورى آمريكا اعلام كرد كه اگر 
چين تمامى خواسته هاى آمريكا در خصوص اعمال تغييرات 
اقتصادى، نظامى و سياســى را انجام ندهد، واشنگتن جنگ 

سرد را عليه پكن به اجرا مى گذارد.

سامى ابوزهرى سخنگوى رسمى جنبش حماس اعلام كرد 
كه اخبار منتشر شده درخصوص استعفاى وزير جنگ رژيم 
صهيونيســتى اذعان به شكســت در برابر مقاومت به شمار 

مى رود.

پس از جنگ 2 روزه، وزير جنگ متجاوز استعفا داد؛ فلسطينى ها جشن پيروزى گرفتند

زلزله موشك هاى مقاومت در كابينه رژيم صهيونيستى
جهان: آويگدور ليبرمن، وزير جنگ رژيم صهيونيستى از 
سمت خود اســتعفا كرد. ليبرمن كه حالا بايد او را وزير 
جنگ سابق رژيم صهيونيســتى بخوانيم در اظهاراتى با 
اشاره به مخالفتش با آتش بس در غزه گفت كه پذيرش 
اين آتش بس تسليم شــدن در برابر تروريسم بود و يك 
ضربه وحشتناك به امنيت رژيم اشغالگر است. خبرگزارى 
رويتــرز كه يكى از نخســتين رســانه هايى بود كه خبر 
اســتعفاى ليبرمن را اعلام كرد، بعد با اصلاح خبر خود، 
تأكيد كرد كه او هنوز استعفا نداده است. اين در حالى است 
كه اســكاى نيوز سرانجام با تأييد خبر استعفاى ليبرمن، 
گزارش كرد اين امر احتمالاً موجــب برگزارى انتخابات 

زودهنگام خواهد شد.
وزير جنگ رژيم صهيونيستى با اعلام استعفايش خواستار 
برگزارى انتخابــات در اولين فرصت ممكن شــد و ابراز 
اميدوارى كرد تا يكشــنبه آينده تاريخى براى انتخابات 
معين شــود. ليبرمن تأكيد كرد تمــام اعضاى حزبش از 
ائتلاف خارج خواهند شــد. با اين حال روزنامه هاآرتص 
بــه نقل از يك منبع ارشــد در حزب ليكــود كه حزب 
نخست وزير رژيم صهيونيستى است، گزارش داد انتخابات 
لزوماً گام بعدى نيست و نتانياهو موقتاً پست ليبرمن را به 

دست مى گيرد.

خروج حزب «اسرائيل بيت نو» بدين معناست كه نتانياهو 
همچنان اكثريت ضعيفى در كنســت را با 61 مقابل 59 
كرسى براى حفظ ائتلاف در دست خواهد داشت. پيشتر 
شــبكه دو تلويزيون رژيم صهيونيستى در گزارشى اعلام 
كرده بود كه ليبرمن در بيان دليل استعفاى خود، بنيامين 
نتانياهو، نخست وزير رژيم صهيونيستى را به تسليم شدن 
در برابر حماس متهم كرده و گفته كه نمى تواند ســرازير 
شــدن ميليون ها دلار به غزه (15 ميليون دلارى كه قطر 
براى پرداخت حقوق كاركنــان در غزه پرداخت كرده) را 
تحمل كند. وى همچنين پاسخ اسرائيل به 500 موشكى 
كه از غزه شــليك شــد را ناكافى خواند و آن را از دلايل 
استعفايش دانست. روزنامه هاآرتص نيز با انتشار پيامى در 
توييتر اعلام كرد كه «بنيامين نتانياهو» نخست وزير رژيم 
صهيونيستى چهار شغله شده و همزمان مسئوليت وزارت 
خارجه؛ وزارت جنگ و وزارت بهداشت را برعهده دارد. در 
همين حال جنبش هاى حماس و جهاد تأكيد كردند كه 
استعفاى وزير جنگ رژيم صهيونيستى به منزله اعتراف به 

شكست و پيروزى مقاومت فلسطين است. 
«سوفا لندور» وزير مهاجرت رژيم صهيونيستى نيز پس از 
استعفاى وزير جنگ كابينه رژيم صهيونيستى از مقام خود 

كناره گيرى كرد.

بدون تيتر

رويترز: دولت چك اعلام كرد كه اين كشور 
هم مانند شمارى ديگر از كشورهاى اروپايى، 

پيمان جهانى مهاجرت را امضا نخواهد كرد.
اسپوتنيك: نيكلا گروســكى نخست وزير 
پيشــين مقدونيه كه در كشورش به سپرى 
كردن دو ســال حبس محكوم شــده است، 
با فرار به مجارســتان درخواست پناهندگى 

سياسى داد.
افق: «شــاه محمود نعيمى» معاون شوراى 
ولايتى فراه گفت كه در نتيجه ســقوط يك 
پايگاه ارتش ملى افغانستان به دست طالبان 
در شــهر «بالابلوك»، 6 نظامى افغانســتانى 

كشته و 4 تن ديگر نيز اسير شدند.
فلسطين اليوم: مردم تركيه در همبستگى با 
ملت فلسطين و محكوميت تجاوز نظامى رژيم 
صهيونيستى به نوارغزه، تظاهرات گسترده اى 
را در مقابل ساختمان كنسولگرى تل آويو در 

استانبول برگزار كردند.
مهــر: دفتر هماهنگــى امــور كمك هاى 
بشردوستانه سازمان ملل متحد اعلام كرد كه 
بيش از 40 مدرســه در ولايت «ننگرهار» به 

دليل فعاليت داعش تعطيل شده اند.
آسوشــيتدپرس: يافته هاى جديد نشان 
مى دهد ســازمان اطلاعــات مركزى آمريكا 
(سيا) اندكى بعد از وقوع حوادث 11 سپتامبر 
بررسى استفاده از دارويى را در دستور كار قرار 
داد كه گمان مى كرد مانند سرم اعتراف گيرى 
عمل كرده و مظنونان ادعايى تروريسم را به 

دادن اطلاعات وادار مى كند.
اسپوتنيك: محمــد البخيتى عضو شوراى 
سياسى انصاراالله آنچه درباره آمادگى انصاراالله 
براى تحويل بندر الحديده عنوان شده است را 

بشدت رد كرد.
قدس آنلاين: آمريكا براى دريافت اطلاعات 
از نائــب رئيــس دفتر سياســى حماس و
2 فرمانده حــزب االله لبنان جايزه 5 ميليون 

دلارى تعيين كرده است.
الميادين: عبدالملك العجرى، عضو ارشــد 
جنبش انصاراالله يمن از مرگ بالينى «عبدربه 
منصور هادى» رئيس جمهور مستعفى و فرارى 
يمن خبر داد و گفت: پرونده عبد ربه منصور 

هادى بسته شده است.
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يمن
مقابله برخى قبايل يمن 

در برابر سعودى ها
منابع محلى در يمن گفتند شــمارى از 
افراد قبايل اســتان المهره واقع در شرق 
اين كشــور به مكان هاى تجمع نيروهاى 
اشــغالگر ســعودى در اطراف شهرستان 
«حــات» حمله كردند كه بــه هلاكت يا 
زخمى شدن شمارى از نظاميان سعودى 

منجر شد.
اين منابع تصريح كردند قبايل المهره پس 
از آن به نيروهاى اشغالگر سعودى حمله 
كردند كه اشغالگران با متوقف كردن ايجاد 
نقاط امنيتى و مواضع نظامى در شهرستان 
حات و عقب نشــينى از اين شهرســتان 

مخالفت كردند. 

پارلمان اروپا در نشست خود قطعنامه اى را 
به تصويب رساند كه بر اساس آن اين نهاد 
بارديگر خواستار توقف صادرات تسليحات 

به عربستان سعودى شده است.
در ايــن قطعانــه از كشــورهاى اروپايى 
خواسته شده اســت تا به دليل مشاركت 
عربســتان در جنگ عليه مــردم يمن از 

ارسال سلاح به رياض خوددارى كنند.
در همين رابطه، سوم آبان ماه سال جارى 
نيز پارلمــان اروپا با صــدور قطعنامه اى 
ضمــن محكــوم كــردن قتــل جمال 
خواستار  سعودى،  روزنامه نگار  خاشقچى 
تحريم تسليحاتى گســترده عليه رياض

شد.

فلسطينى هاى نوار غزه پيروزى  مقاومت 
بر دشمن اشــغالگر در دو روز درگيرى را 

جشن گرفتند. 
در مقابل اراضى اشغالى شامل شهرك هاى 
اطراف غزه شاهد اعتراض شهرك نشينان 
به ناتوانى دولــت و كوتاه آمدن در مقابل 

مقاومت بود.
فلســطينى ها با تجمع در برابر ساختمان 
شــبكه ماهواره اى الاقصــى كه در حمله 
اسرائيل كاملاً تخريب شــد، بر مقاومت 
خود در برابر دشمن و حمايتشان از محور 
مقاومت تأكيد و اعلام كردند به مقابله با 

دشمن اسرائيلى ادامه مى دهند.

پايگاه خبرى ميدل ايست آى گزارش داد، 
محمد بن ســلمان، وليعهد عربستان با 
هدف انحراف افكارعمومى از مسئله قتل 
جمال خاشــقچى؛ تلاش كرده بنيامين 
نتانياهو، نخست وزير رژيم صهيونيستى 
را قانع كند تا عليه حماس در غزه جنگ 
راه بيندازد. ميدل ايست آى تصريح كرد 
كارگروهى در عربســتان تشكيل و يك 
بسته شامل اقدامات محتمل و سناريوها 
را براى مقابله با ضرر و زيان هايى كه درپى 
مسئله خاشقچى دامنگير سعودى ها شده، 
ارائــه داد كه حمله به غــزه يكى از اين 

پيشنهادها بوده است.

پارلمان اروپا تصويب كردميدل ايست آىغزه
جشن پيروزى مقاومت 

فلسطين برگزار شد
بن سلمان نتانياهو را 
به جنگ تشويق كرد

توقف صادرات تسليحات
به رژيم سعودى

پايان قدرت نظامى آمريكا
جهان: كميسيون مستقل و فراحزبى تحقيق درباره «استراتژى دفاع ملى» آمريكا، 
در يك گزارش انتقادى تأكيد كرده كه تمركز جديد پنتاگون روى تهديدات ناشى 
از چين و روسيه بعد از تقريباً دو دهه جنگ با تروريسم، «بيش از حد معمول بر 

تصورات و تحليل ضعيف متكى است».
در بخشى از اين گزارش 90 صفحه اى آمده است: «مزيت هاى نظامى آمريكا تقليل 
يافته و ميزان و حاشيه خطاى استراتژيك براى كشور به طرزى دردناك، كوچك 
شده است و ترديدها درباره توان آمريكا براى بازدارندگى و در صورت لزوم شكست 
مخالفانش و احترام گذاشتن اين كشور به تعهدات جهانى اش تشديد شده است».

در اين گزارش درباره اســتراتژى دفاعى آمريكا تأكيد شــده كــه «اگرچه (اين 
استراتژى) نمايانگر يك اقدام اوليه مثبت براى پاسخ گفتن به بحران است اما به 

اندازه كافى توضيح نمى دهد كه چطور ما مى توانيم به هدف برسيم».
طبق گزارش كميسيون، چين و روسيه به دنبال رسيدن به هژمونى منطقه اى و 
در پيش گرفتن تداركات نظامى تهاجمى به منظور خنثى كردن توانمندى هاى 

آمريكا هستند.
به ادعاى آن ها، تهديدات ايران و كره شــمالى در سال هاى اخير به دليل توسعه 

توان اين دو كشور در توليد تسليحات پيشرفته بيشتر شده است.
از نظر كميســيون، در صورت درگيرى گسترده نظامى با روسيه يا چين، آمريكا 
شايد در صورت عدم توسل به سلاح هاى اتمى خودش، براى بازدارندگى در برابر 
حتى يك دشمن ديگر هم به اندازه كافى نيرو نداشته باشد چه برسد به اينكه در 

«دو صحنه ديگر» درگير شود.

گزارش كوتاه

  نمابر تحريريه:     37610087 -37684004  (051)
  امور مشتركين:                37618044-5    (051)
  روزنامه گويا:                       37651888    (051)
  روابط عمومى:                    37662587     (051)
  ارتباطات مردمى:                37610086     (051)
  سازمان آگهى ها:                       37088    (051)
(051)   37628205                                              
                                      فاكس: 37610085  (051)
  چاپ مشهد:                    مجتمع چاپ و نشر قدس

  چاپ همزمان تهران:                       چاپخانه جوان
  اداره مركزى:           مشهد، بلوار سجاد، نبش سجاد 1
  صندوق پستى:                             577- 91735  
  تلفن:                           (9 خط)  37685011 (051)

  دفترتهران:  
       بلواركشاورز، حد فاصل كارگر و جمالزاده، شماره 336 
 تلفن:                      6182   و   66937919 (021)
 نمابر:                                     66938013  (021)
 پيامك:                                            30004567

  صاحب امتياز: 
«مؤسسه فرهنگى قدس» 

وابسته به آستان قدس  رضوى
  سردبير:

     محمد جواد ميرى

 انعكاس

عكس نوشت

ناتوانى «ابرقدرت»! در مهار آتش
آمارهاى رسمى ارائه شده توسط اداره جنگلبانى و پيشگيرى از آتش سوزى 
در ايالت كاليفرنيا حاكى اســت حدود 48 نفر تاكنون در آتش ســوزى هاى 
گسترده اى كه از پنجشنبه گذشته به بخش هاى مختلف اين ايالت سرايت 

كرده كشته شده اند و 6750 كيلومترمربع در آتش سوخته است.
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